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Prednosta Kliniky muskuloskeletálnej a športovej medicíny Nemocnice AGEL Košice-Šaca, Lekárskej fakulty UPJŠ Košice, MUDr. Peter
Polan, PhD., MPH zastupoval šačiansku nemocnicu na Svetovom kongrese futbalovej medicíny v Londýne. Súčasťou kongresu bolo
zasadnutie zástupcov FIFA Medical Centre of Excellence.

Koncom mája sa v londýnskom konferenčnom centre kráľovnej Alžbety II. konala v poradí už 30. konferencia venovaná futbalovej
medicíne. Podujatia sa spolu s vyše dvetisíc účastníkmi z viac ako 90 krajín sveta zúčastnil aj prednosta Kliniky muskuloskeletálnej a
športovej medicíny Nemocnice AGEL Košice-Šaca, LF UPJŠ Košice, MUDr. Peter Polan, PhD., MPH. Výnimočnosť konferencie, na
ktorej odznelo 275 prednášok, spočívala v multidisciplinárnom zameraní, workshopoch, neformálnych stretnutiach a bohatej diskusii na
tému futbalovej medicíny. Hlavnými témami boli prevencia úrazov pri športe, poranenie väzov, meniskov, chrupky a možnosti ich
riešenia, otras mozgu, poranenia chrbtice, regeneratívna medicína, rehabilitácia, starostlivosť o profesionálnych a amatérskych
futbalistov, ženský futbal a jeho špecifiká. Účastníci mali možnosť sledovať video analýzy úrazov pri športe, predstavená bola komplexná
zdravotná starostlivosť o futbalistov vo Veľkej Británii, analýza medicínskeho zabezpečenia a prehľad úrazov počas posledných
Majstrovstiev sveta vo futbale v Katare.

Súčasťou konferencie bolo pracovné stretnutie zástupcov medicínskych centier FIFA, ktorých je v súčasnosti vo svete registrovaných 49.
Od roku 2016 patrí do skupiny týchto prestížnych centier aj FIFA Medical centre of Excellence v Košiciach-Šaci, ktoré na stretnutí v
Londýne zastupoval prednosta kliniky muskuloskeletálnej a športovej medicíny MUDr. Peter Polan, PhD., MPH. „Hlavnou témou
tohtoročného stretnutia bolo stanovenie stratégie a smerovania FIFA centier v nasledujúcich piatich rokoch. Prioritou pre najbližšie
obdobie je realizácia multicentrických štúdií zameraných na futbalovú medicínu, cieľom ktorej je prevencia úrazov pri športe a
skvalitnenie starostlivosti o amatérskych a profesionálnych futbalistov vo svete,“ uviedol MUDr. Peter Polan PhD., MPH. Zdôraznená bola
tiež nutnosť vzájomnej spolupráce jednotlivých centier, edukácia mladých lekárov a zlepšenie spolupráce s národnými futbalovými
zväzmi. Jednotlivé centrá predstavili niektoré z už prebiehajúcich medzinárodných projektov. Najbližšia konferencia zameraná na
futbalovú medicínu sa uskutoční na jar roku 2024 v španielskom Madride.

FIFA Medical centre of Excellence Nemocnice AGEL Košice-Šaca v spolupráci s Lekárskou fakultou UPJŠ Košice zabezpečovali v
posledných rokoch zdravotnú starostlivosť hráčom viacerých reprezentačných výberov Slovenska vo futbale, hádzanej a basketbale, ako
aj pre profesionálne športové kluby z celého regiónu. Služby centra zároveň využívajú amatérski aj rekreační športovci z celého
Slovenska. Výhodou pracoviska je komplexnosť poskytovaných služieb zabezpečená tímom špecialistov v oblasti ortopédie,
traumatológie, chirurgie, rehabilitácie, kardiológie, internej medicíny a telovýchovného lekárstva a kvalitnej diagnostiky moderným
prístrojovým vybavením.

Poslaním FIFA medicínskych centier je zlepšiť zdravie hráčov na celom svete prostredníctvom stanovenia noriem v klinickej starostlivosti,
riadenia a budovania celosvetovej futbalovej medicínskej komunity, vykonávania výskumu a vzdelávania a zároveň podpory rovnosti a
rozmanitosti pri vykonávaní a sprístupnení znalostí futbalovej medicíny.

Kontakt pre médiá

Mgr. Martina Pavliková

E-mail: hovorca@agelsk.sk

Kontakt neslúži na objednávanie pacientov na vyšetrenie, očkovanie, testovanie a zasielanie výsledkov vyšetrení.

Kontakty na všetky spoločnosti a zdravotnícke zariadenia Skupiny AGEL nájdete v zozname spločností Skupiny AGEL
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16.6.2023 (SITA.sk) - Je potrebné rozlišovať, čo chápeme pod falšovaním a manipulovaním volieb, reaguje politológ Alexander Onufrák z
Katedry politológie Filozofickej fakulty Univerzity Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach na tvrdenia politických subjektov o možnej
manipulácii či falšovaní výsledkov blížiacich sa predčasných parlamentných volieb na Slovensku.

Strašenie a agitácia

Ak pod ním rozumieme vyslovený zásah do priebehu volieb, napríklad zo zahraničia, Onufrák je toho názoru, že tvrdenia politických strán
sú skôr strašením a agitáciou, aby zmobilizovali čo najviac voličov, a to bez ohľadu na to, z ktorej svetovej strany by mal takýto zásah
prísť.

„Okrem toho, je paradoxné, že o „falšovaní“ a „manipulácií“ volieb sa vyjadrujú často politici práve tých politických strán, ktoré v minulosti
nejakým spôsobom už voľby „ovplyvňovali“," uviedol politológ pre agentúru SITA. V tomto kontexte pripomenul napríklad zvážanie
voličstva do volebných miestností, finančné motivovanie elektorátu či vynášanie hlasovacích lístkov, čiže takzvaný „kolotoč".

Kto pozná volebné mechanizmy podľa Onufráka vie, že na zabránenie manipulácie volieb sú tu i členovia volebných komisií na rôznych
úrovniach, ktorí by v prípade podozrenia na manipuláciu volieb mali zasiahnuť v rozsahu určenom zákonom.

Nominanti s minimálnymi skúsenosťami

„Koniec-koncov to isté platí aj pre každého jedného občana," dodal. Čo ale politológ považuje za problematické je, že niektoré politické
subjekty zvyknú nominovať do volebných komisií ľudí, ktorí majú s pôsobením v nich minimálne skúsenosti, a to len za účelom, aby
niekoho nominovali. Podľa Onufráka sa to týka najmä menších subjektov, ktoré nemajú dostatočnú členskú základňu.

„Na druhej strane, ak poniektorí predstavitelia poniektorých politických strán hovoria o „manipulácií“ volieb, čo tak zamyslieť sa nad
nedostatkami, či rovno „defektmi“ volebnej legislatívy platnej na Slovensku. Ako príklad možno uviesť existenciu jedného volebného
obvodu v rámci volieb do NR SR, stranícke kreovanie kandidátnych listín namiesto napríklad abecedného zoradenia, trojpercentná
hranica pri získaní poslaneckého mandátu – teda prednostné hlasovanie a takto by som mohol pokračovať ďalej," vysvetľuje Onufrák. I
toto podľa neho možno považovať za určité ovplyvnenie volebných výsledkov, ktoré môže byť prospešné pre niektorých kandidujúcich.

Autor: FinReport.sk
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Galéria k článku

Aktuality V Mestskom parku pribudol "žabníček" pre chránené ropuchy zelené

Správa mestskej zelene (SMsZ) vybudovala jazierko, aby pomohla chráneným ropuchám zeleným. Projekt novej vodnej plochy
"žabníček" vznikal za širokej spolupráce so zástupcami Univerzity Pavla Jozefa Šafárika (UPJŠ) a Štátnej ochrany prírody (ŠOP).
Jazierko má pomôcť zaistiť bezpečné miesto na rozmnožovanie chráneného druhu obojživelníka a podporiť lokálnu biodiverzitu.

Nová vodná plocha sa nachádza pri Plávajúcej fontáne. Návrh jazierka vznikol na projekčnom oddelení SMsZ na základe odporúčaní
vedcov skúmajúcich obojživelníky z UPJŠ a odborných pracovníkov ŠOP SR. Ide o výsledok rozsiahlej spolupráce odborníkov a nášho
podniku, ktorý je ukážkou spájania. Projekt bol založený na vedeckom výskume a odborných odporúčaniach, ktoré identifikovali potrebu
zlepšenia prostredia pre ropuchy zelené v oblasti.

M. Popríková: Záleží nám na ochrane prírody a vízii zelenších a zdravších Košíc

"Príprava a doladenie detailov projektu zabralo päť mesiacov, následne sme náš zámer aj s odôvodnením predložili Krajskému
pamiatkovému úradu v Košiciach, od ktorého sme získali súhlasné stanovisko k umiestneniu jazierka. Som rada, že nám pomocnú ruku s
finančným pokrytím realizácie jazierka podala spoločnosť Deutsche Telekom IT Solutions Slovakia. Aj vďaka nim dnes odovzdávame
jazierko pre žaby, ktoré by sme nemohli vytvoriť bez príkladnej spolupráce a podpory ľudí, ktorým záleží na ochrane prírody a vízii
zelenších a zdravších Košíc,“ zhrnula riaditeľka SMsZ Marta Popríková.

Jazierko bolo navrhnuté tak, aby poskytlo vhodné podmienky na rozmnožovanie ropúch a bezpečné úkryty pre žaby. Rastlinstvo v okolí
jazierka má lákať hmyz, ktorý tvorí dôležitú súčasť potravy žiab.

„Každý prvok jazierka má svoje poslanie a funkciu. Keďže sme v mestskom prostredí, snažili sme sa spojiť funkčnosť s estetickosťou a
jednotlivé prvky spolu prepojiť. V kope kamenia sa nám podarilo ukryť technológiu, ale zároveň štrbiny medzi kameňmi budú slúžiť ako
úkryty pre žaby. Vodné rastlinstvo slúži ako prírodná filtrácia. Väčšina vodnej plochy je otvorená a bez rastlinstva, čo bolo odporúčaním
vedcov z UPJŠ a ŠOP SR. Jazierko má svojimi parametrami simulovať plytké vodné plochy, ktoré vznikajú po jarnom vybrieždení riek a
potokov alebo po výdatnejších zrážkach vo voľnej krajine, ktoré žaby s obľubou vyhľadávajú na kladenie vajíčok,“ vysvetlila projektantka
jazierka Alžbeta Guliková zo SMsZ.

Vodná plocha bude aj pre ďalšie živočíchy

„Keďže už niekoľko rokov skúmame populácie ropúch zelených na území Košíc, boli sme prizvaní k spolupráci na vytvorenie nového
jazierka, ktoré by malo niesť predovšetkým funkciu vhodnej reprodukčnej plochy pre tento chránený druh obojživelníka. Situovanie
jazierka na lokalite sme zvolili spoločne so ŠOP SR na základe našich získaných dát rozmiestnenia jedincov v priestore, ktoré boli
zbierané v priebehu niekoľkých rokov. Celkový dizajn jazierka a okolitého kamenia boli navrhnuté tak, aby vyhovovali ekologickým
požiadavkám daného druhu. Veríme, že táto vodná plocha nebude slúžiť len ropuchám, ale aj ostatným živočíchom, ktoré obývajú túto
zelenú plochu v urbánnej krajine,“ povedala odborná asistentka UPJŠ Monika Balogová.

„Naša spoločnosť Deutsche Telekom IT Solutions Slovakia oslovila Správu Mestskej Zelene so zámerom zlepšiť životné prostredie v
meste. Projekt vybudovania jazierka pre záchranu žiab sa nám veľmi zapáčil, nakoľko pri vzniku jazierka spolupracovalo viacero inštitúcií
– Správa Mestskej Zelene, UPJŠ, TUKE a ŠOP a rovnako sme sa chceli zapojiť a prispieť k ochrane životného prostredia. Naša
spoločnosť sa zaujíma o klimatickú zmenu a trvalú udržateľnosť a snažíme sa presadzovať aktivity k ochrane našej planéty. Rovnako
sme mali možnosť zapojiť našich zamestnancov ako dobrovoľníkov, ktorí s nadšením vysádzali rastliny a skrášlili okolie jazierka.

"Sme presvedčení, že aj výstavbou tohto malého jazierka pre žaby zlepšíme životné prostredie v prospech občanov mesta,“ vyjadrila sa
špecialistka pre vnútropodnikovú komunikáciu, marketing a vzťahy s verejnosťou spoločnosti Deutsche Telekom IT Solutions Slovakia
Veronika Mesárošová.

Celkové náklady na vybudovanie dosiahli vyše 8000 eur
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Celkovo sa do projektu jazierka investovalo niečo vyše 8000 eur. Náklady na materiál a technológiu boli financované z finančného daru v
sume 5000 eur poskytnutého spoločnosťou Deutsche Telekom IT Solutions Slovakia. Práce trvali tri týždne a s výnimkou odborných
činností boli vykonávané vlastnými kapacitami SMsZ.

Jazierko je zásobované vodou zo studne napájajúcej fontány v Mestskom parku. Dopúšťanie vody a spínanie kompresora na
okysličovanie vody je vyriešené pomocou automatizovaného systému riadeného mikropočítačom. Ovládanie systémov jazierka pre žaby
je integrované do užívateľského prostredia správy košických smart fontán a vodných prvkov vďaka občianskemu združeniu Make Košice
Digital.

Prebieha odosielanie formulára na server,

počkajte chvíľu

Okno sa automaticky zatvorí o 10 sekúnd!

Nastal problém s požiadavkou...

Skúste to znova alebo počkajte chvíľu!

Nahláste fotografiu mestu Košice.

Uveďte dôvod, kvôli čomu by mesto Košice malo túto fotografiu zrušiť zobrazenie na tejto webovej stránke.

Všetky položky v tomto formulári sú povinné!

E-mailová adresa

Autor: Dušan Tokarčík

https://monitora.sk/
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Docentka na gynekologicko-pôrodníckej klinike: Vzdelávanie detí v téme reprodukčné zdravie? Tragédia  
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Je lacnejšie dať v tridsiatke 2 000 eur za zmrazenie vajíčok ako po štyridsiatke zaplatiť 10-tisíc eur za štyri cykly umelého oplodnenia,
hovorí uznávaná odborníčka na reprodukčné zdravie.

O budúcnosti IVF liečby, o využívaní umelej inteligencie na IVF klinikách či o vzdelávaní detí o ich budúcej plodnosti sme sa rozprávali s
doc. MUDr. Silviou Toporcerovou, PhD., MBA.

V rozhovore sa dozviete:

Ako môže pomôcť umelá inteligencia v reprodukčnej medicíne

Aký má význam, aby sa každému dieťaťu po narodení osekvenoval celý genóm, a v priebehu života človeka by bolo možné čerpať
informácie z takto získaných dát

Na Slovensku, ale aj vo svete, každý šiesty pár má problém prirodzene počať. Uvedomujú si mladí ľudia význam ich reprodukčného
zdravia?

Aký je záujem medzi mladými ženami o možnosti mrazenia vajíčok – tzv. social freezing

O význame umelej inteligencie v zdravotníctve už netreba pochybovať, čoraz viac sa do popredia dostávajú mechanizmy, ktoré nám
umelá inteligencia vie spraviť rýchlo a presne. V zahraničí prvé IVF kliniky začali využívať algoritmy, ktoré vytriedia embryá a určia to
najvhodnejšie na prenos do maternice.

Pri umelej inteligencii sa dostávame až na subgenetickú úroveň, a tak vieme sekvenovať a získavať neskutočné kvantá informácií.

Vy sama sa podieľate na zaujímavom projekte o využití umelej inteligencie.

Náš projekt využitia umelej inteligencie v reprodukčnej medicíne využíval zhodnotenie charakteristík kultivačného média, v ktorom sa
embryo uchováva v laboratóriu, a to až do momentu jeho prenosu do maternice alebo zmrazenia. V podstate na piaty deň, keď sa
embryo prenieslo do maternice, roztok, v ktorom sa dovtedy vyvíjalo, sme využili na získanie dát pre umelú inteligenciu.

S akým cieľom?

Tak sa vytvorila obrovská knižnica informácií o veľkom množstve molekúl a následne sa pátralo, ktorá z týchto molekúl má nejaký
význam pre uhniezdenie sa embrya v maternici, alebo má pre nás nejakú inú informačnú hodnotu.

To by nám malo pomôcť vybrať embryo, ktoré je najvhodnejšie na transfer do maternice. Je však nutné si uvedomiť, že tých informácií je
neskutočne veľa. Už nie je v ľudských silách a možnostiach, aby sme ich správne vyhodnotili, a bez umelej inteligencie je ťažké sa
pohnúť ďalej.

Bioinformatika nám tak pomáha tieto informácie správne vytriediť a vhodne vyhodnotiť. Samozrejme, je to smer, ktorý má budúcnosť a
treba s ním pracovať. Vo viacerých odvetviach medicíny je umelá inteligencia nutná a nápomocná. Už dnes existujú práce, ktoré
potvrdzujú zmysluplnosť toho, aby sa každému dieťaťu po narodení osekvenoval celý genóm, a v priebehu života človeka by bolo možné
čerpať informácie z takto získaných dát.

Prečo?

Z týchto dát by mohol byť pokrytý detailný novorodenecký skríning, modifikovaná diagnostika a liečba chorôb v priebehu života, ale aj
manažovaná prevencia, keďže by lekári mali k dispozícii údaje o tom, na aké ochorenia má človek genetickú predispozíciu.

Je to naozaj budúcnosť a tam smerujeme.

Presne tak. Ak o človeku už na začiatku zistíme, aké má genetické rizikové faktory a predispozície, tak správnym životným štýlom sa vie
vyvarovať omylov, ktoré ho k rôznym ochoreniam môžu doviesť. Len na úvod využitia umelej inteligencie opäť musí byť človek, ktorý
umelú inteligenciu naplní dátami, ktorý ju to naučí, aby robila to, čo potrebujeme, a tak, ako to potrebujeme.

Podľa vedcov majú muži za posledných 40 rokov o 50 % menej spermií. Na Slovensku, ale aj vo svete, každý šiesty pár má problém
prirodzene počať. Neprišiel čas na výchovu už detí na základných školách o ich budúcom reprodukčnom zdraví? Uvedomujú si to mladí
ľudia?

https://monitora.sk/
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Neuvedomujú si to. A ak mám zhodnotiť naše vzdelávanie detí v téme reprodukčné zdravie a rodičovstvo, tak to spája jedno slovo –
tragédia. Dospelé ženy, ktoré k nám prídu ako 30-ročné, nemajú v podstate vo veľkej časti prípadov absolútne žiadnu informáciu o tom,
ako ten ich vlastný menštruačný cyklus prebieha, kedy je reálne, aby žena mohla otehotnieť. Na druhej strane nevedia, kedy sa
tehotenstvu brániť a kedy sa reálne o dieťa snažiť.

Ako počúvam a vnímam od známych, ktoré majú deti v školskom veku, tak reprodukčné zdravie je na väčšine škôl vlastne samoštúdium
– deti sa k týmto informáciám dostávajú samy, nekontrolovane a bez vysvetlenia. Samotní učitelia majú s témou problém a mnohí sa
tomu absolútne nechcú venovať.

Áno, väčšinou im len pustia video, po ktorom nie je možná diskusia. Ale ani učiteľov to nikto neučí, nemal by sa teda viac starať štát?

Predsa len sme ešte optimisti, keď si myslíme, že nejaká intervencia zo strany štátu pomôže. Museli by sme principiálne zmeniť od
základov náš systém, kampane v médiách, výučbu na školách, nariadenia. Memorovací spôsob výučby na našich školách podľa mňa nie
je správny. Neučíme deti rozmýšľať.

Našou úlohou je deti, budúce matky a otcov naučiť, kde získať správne informácie a ako tieto informácie správne využiť v živote. Treba
ich učiť, ako žiť, ako zdravo žiť, ako fungovať z hľadiska zdravia, nielen reprodukčného, ale fyzického, psychického. Mladí ľudia si s tým
často absolútne nevedia poradiť. Vezmime si len obezitu, mladé 20- až 25-ročné dievčatá. Môžete im dookola vysvetľovať, že možno
jediný problém, ktorý im bráni otehotnieť, je ich hmotnosť. Prídu po troch mesiacoch, postavím ich na váhu, a nie sme mínus päť kíl, ale
plus tri kilá.

Niekedy by reálne stačilo, aby žena schudla. Menštruačný cyklus jej často nabehne aj sám, nepotrebuje užívať lieky, zníži sa riziko
viacerých civilizačných ochorení. Keď takejto skupine žien začnem rozprávať o tom, že ak nezmenia svoj životný štýl a neupravia váhu,
tak po 40-ke budú bojovať nie s neplodnosťou, ale s cukrovkou a jej metabolickými komplikáciami, tak na mňa vyplašene pozerajú a
tvrdia, že to im nikto nepovedal.

Alebo hrozí aj druhý extrém, a to poruchy príjmu potravy, kde zase podvyživené dievčatá vôbec nevnímajú, že v budúcnosti môžu mať
problém.

Poruchy príjmu potravy sú už vážna diagnóza, psychický problém, na ktorý sa často veľmi dlho hľadá optimálne riešenie. Tu sa už vo
väčšine prípadov nezaobídeme bez pomoci psychológa alebo psychiatra.

Ale áno, je to samozrejme spojené aj s poruchou reprodukcie. Ak telo stráda, začne šetriť. Ak vypne menštruačný cyklus, nestráca krv,
nestráca energiu. Musím však povedať, že v centrách reprodukčnej medicíny je skupina pacientok s týmito problémami neporovnateľne
malá oproti skupine pacientok s nadváhou a obezitou.

Ďalší fenomén, ktorý máme, je odkladanie tehotenstva na neskôr. Mladé ženy majú na to svoje dôvody a tie sú rôzne: ekonomické,
sociálne, ale aj fakt, že práve nemajú partnera. Sama hovoríte, že ak žena po 40 má problém otehotnieť, nie je to choroba, to je
prirodzený jav. Pýtajú sa mladé ženy aj na možnosti mrazenia vajíčok – tzv. social freezingu?

Je ich zatiaľ menej, ale áno, prídu aj edukované pacientky na vlastný popud. Rovnako aj pri tejto téme cítiť, že je rozdiel v regióne, kde
centrá asistovanej reprodukcie pôsobia. V Bratislave je záujem o mrazenie vajíčok neporovnateľne vyšší. U nás v Košiciach ide zatiaľ
skôr o ojedinelé prípady.

Stále tu máme generáciu ľudí, ktorí si neuvedomujú, aký dôležitý je vek pre plodnosť. A, samozrejme, mrazenie vajíčok je aj pomerne
veľká finančná záťaž. Ale ak sa však na to pozrieme čisto matematicky, tak je lacnejšie dať v tridsiatke 2 000 eur za zmrazenie vajíčok
ako po štyridsiatke dať 10 000 eur za štyri cykly umelého oplodnenia

Podarila sa však iná vec, a to v súvislosti s onkologickými pacientkami.

Veľmi sa teším, že Spoločnosti pre asistovanú reprodukciu sa tento rok podarila veľká vec. Zdravotné poisťovne súhlasili, že budú hradiť
mrazenie vajíčok pri dvoch onkologických diagnózach – a to pri karcinóme prsníka a lymfóme. Prvý kontakt onkológa a správne
nasmerovanie je u týchto žien kľúčové.

Onkologická liečba ich môže úplne vyliečiť z ich základného ochorenia, avšak vo veľkej časti prípadov im môže úplne zničiť vaječníky a
vziať šancu do budúcnosti mať geneticky vlastné dieťa. Doteraz sme sa stretávali s fenoménom, že z 10 onkologických pacientok, ktoré
prídu na konzultáciu, tak 7 k procesu ani nepristúpi, lebo ich onkológ si myslí, že to netreba riešiť. Diagnóza onkologického ochorenia je
taká extrémna životná zmena, že ja ich aj chápem. Naozaj je to v tom prvom momente to posledné, čo ich trápi.

Veľké štúdie sa však zhodujú v tom, že majú vysokú šancu na uzdravenie, a práve vtedy ich začne trápiť to B – že nemysleli na svoju 
plodnosť, a už nemôžu mať geneticky vlastné deti. Tento moment je pritom po vyliečení pacientky ten, ktorý im najviac zhoršuje kvalitu 
života. Preto by mal byť v prvej fáze práve onkológ tým odborníkom, ktorý im povie: áno, máte onkologické ochorenie, ale máte 90 %

https://monitora.sk/


Monitora s. r. o. | monitora.sk 9

šancu, že toto ochorenie zvládneme, a treba myslieť aj na budúcnosť.

Verím, že aj táto zmena v zákone, ktorá sa našej odbornej spoločnosti podarila, onkologickým pacientkam uľahčí rozhodovanie a zlepší
budúcnosť.

Kto je doc. MUDr. Silvia Toporcerová, PhD., MBA

Uznávaná odborníčka na reprodukčné zdravie, ktorému sa venuje už viac ako 20 rokov. Pôsobí ako docentka na
Gynekologicko-pôrodníckej klinike LF UPJŠ a súčasne ako medicínska riaditeľka výučbovej základne LF UPJŠ – reprodukčného centra.
Je autorkou a spoluautorkou viacerých odborných monografií, vysokoškolských skrípt a učebníc a odborných vedeckých článkov, je aj
spoluautorkou 2 patentových prihlášok.

Autor: Zuzana Čižmáriková

https://monitora.sk/
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Biodiverzitu v košickom Mestskom parku podporí jazierko pre žaby

(Zdroj: SMsZ KE)

Nové jazierko v Mestskom parku vybudovala Správa mestskej zelene v Košiciach s ohľadom na špecifické potreby existujúcej populácie
ropúch zelených.

Projekt novej vodnej plochy od začiatku vznikal za širokej spolupráce so zástupcami Univerzity Pavla Jozefa Šafárika (UPJŠ) a Štátnej
ochrany prírody (ŠOP). Jazierko má pomôcť zaistiť bezpečné miesto na rozmnožovanie chráneného druhu obojživelníka a podporiť
lokálnu biodiverzitu.

Nové jazierko sa nachádza pri Plávajúcej fontáne. Návrh jazierka vznikol na projekčnom oddelení SMsZ na základe odporúčaní vedcov
skúmajúcich obojživelníky z UPJŠ a odborných pracovníkov ŠOP SR. Ide o výsledok rozsiahlej spolupráce odborníkov a nášho podniku,
ktorý je ukážkou spájania. Projekt bol založený na vedeckom výskume a odborných odporúčaniach, ktoré identifikovali potrebu zlepšenia
prostredia pre ropuchy zelené v oblasti.

(Zdroj: SMsZ KE)

„Príprava a doladenie detailov projektu zabralo päť mesiacov, následne sme náš zámer aj s odôvodnením predložili Krajskému
pamiatkovému úradu v Košiciach, od ktorého sme získali súhlasné stanovisko k umiestneniu jazierka. Som rada, že nám pomocnú ruku s
finančným pokrytím realizácie jazierka podala spoločnosť Deutsche Telekom IT Solutions Slovakia. Aj vďaka nim dnes odovzdávame
jazierko pre žaby, ktoré by sme nemohli vytvoriť bez príkladnej spolupráce a podpory ľudí, ktorým záleží na ochrane prírody a vízii
zelenších a zdravších Košíc,“ zhrnula riaditeľka SMsZ, Marta Popríková.

Jazierko bolo navrhnuté tak, aby poskytlo vhodné podmienky na rozmnožovanie ropúch a bezpečné úkryty pre žaby. Rastlinstvo v okolí
jazierka má lákať hmyz, ktorý tvorí dôležitú súčasť potravy žiab.

(Zdroj: SMsZ KE)

„Každý prvok jazierka má svoje poslanie a funkciu. Keďže sme v mestskom prostredí, snažili sme sa spojiť funkčnosť s estetickosťou a
jednotlivé prvky spolu prepojiť. V kope kamenia sa nám podarilo ukryť technológiu, ale zároveň štrbiny medzi kameňmi budú slúžiť ako
úkryty pre žaby. Vodné rastlinstvo slúži ako prírodná filtrácia,“ vysvetlila Alžbeta Guliková, projektantka jazierka zo SMsZ.

„Keďže už niekoľko rokov skúmame populácie ropúch zelených na území Košíc, boli sme prizvaní k spolupráci na vytvorenie nového
jazierka, ktoré by malo niesť predovšetkým funkciu vhodnej reprodukčnej plochy pre tento chránený druh obojživelníka. Situovanie
jazierka na lokalite sme zvolili spoločne so ŠOP SR na základe našich získaných dát rozmiestnenia jedincov v priestore, ktoré boli
zbierané v priebehu niekoľkých rokov," povedala Monika Balogová, odborný asistent UPJŠ.

(Zdroj: SMsZ KE)

Celkový dizajn jazierka a okolitého kamenia boli navrhnuté tak, aby vyhovovali ekologickým požiadavkám daného druhu. Veríme, že táto
vodná plocha nebude slúžiť len ropuchám, ale aj ostatným živočíchom, ktoré obývajú túto zelenú plochu v urbánnej krajine,“ dodala
Balogová

„Naša spoločnosť Deutsche Telekom IT Solutions Slovakia oslovila Správu Mestskej Zelene so zámerom zlepšiť životné prostredie v
meste. Projekt vybudovania jazierka pre záchranu žiab sa nám veľmi zapáčil, nakoľko pri vzniku jazierka spolupracovalo viacero inštitúcií
– Správa Mestskej Zelene, UPJŠ, TUKE a ŠOP a rovnako sme sa chceli zapojiť a prispieť k ochrane životného prostredia," vyjadrila sa
Veronika Mesárošová, špecialistka pre vnútropodnikovú komunikáciu, marketing a vzťahy s verejnosťou z Deutsche Telekom IT Solutions
Slovakia.

„Naša spoločnosť sa zaujíma o klimatickú zmenu a trvalú udržateľnosť a snažíme sa presadzovať aktivity k ochrane našej planéty.
Rovnako sme mali možnosť zapojiť našich zamestnancov ako dobrovoľníkov, ktorí s nadšením vysádzali rastliny a skrášlili okolie
jazierka. Sme presvedčení, že aj výstavbou tohto malého jazierka pre žaby zlepšíme životné prostredie v prospech občanov mesta,“
doplnila Mesárošová.

(Zdroj: SMsZ KE)
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Celkovo sa do projektu jazierka investovalo niečo vyše 8000 eur. Náklady na materiál a technológiu boli financované z finančného daru v
sume 5000 eur poskytnutého spoločnosťou Deutsche Telekom IT Solutions Slovakia. Práce trvali tri týždne a s výnimkou odborných
činností boli vykonávané vlastnými kapacitami SMsZ.

Jazierko je zásobované vodou zo studne napájajúcej fontány v Mestskom parku. Dopúšťanie vody a spínanie kompresora na
okysličovanie vody je vyriešené pomocou automatizovaného systému riadeného mikropočítačom. Ovládanie systémov jazierka pre žaby
je integrované do užívateľského prostredia správy košických smart fontán a vodných prvkov vďaka občianskemu združeniu Make Košice
Digital.

(9:15, red.)
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16. 06. 2023

Katarína Lörincová

Je potrebné rozlišovať, čo chápeme pod falšovaním a manipulovaním volieb, reaguje politológ Alexander Onufrák z Katedry politológie
Filozofickej fakulty Univerzity Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach na tvrdenia politických subjektov o možnej manipulácii či falšovaní
výsledkov blížiacich sa predčasných parlamentných volieb na Slovensku.

Strašenie a agitácia

Ak pod ním rozumieme vyslovený zásah do priebehu volieb, napríklad zo zahraničia, Onufrák je toho názoru, že tvrdenia politických strán
sú skôr strašením a agitáciou, aby zmobilizovali čo najviac voličov, a to bez ohľadu na to, z ktorej svetovej strany by mal takýto zásah
prísť.

Politológ sa vyjadril k vysloveniu dôvery Ódorovej vláde, problém vníma najmä v prehnaných egách

„Okrem toho, je paradoxné, že o „falšovaní“ a „manipulácií“ volieb sa vyjadrujú často politici práve tých politických strán, ktoré v minulosti
nejakým spôsobom už voľby „ovplyvňovali“, “ uviedol politológ pre agentúru SITA. V tomto kontexte pripomenul napríklad zvážanie
voličstva do volebných miestností, finančné motivovanie elektorátu či vynášanie hlasovacích lístkov, čiže takzvaný „kolotoč“.

Podporte kvalitný nezávislý obsah

Prihláste sa, ak už máte predplatné

Ďalšie k téme

Máte tip na článok? Napíšte nám TU

Najčítanejšie

Autor: SITA, Katarína Lörincová

https://monitora.sk/
https://app.monitora.sk/article/1168523252/d4dfa23a78f4842c89c3?topic_monitor=30189&auth=eyJ0eXAiOiJKV1QiLCJhbGciOiJIUzI1NiJ9.eyJleHAiOjE2ODk4NDc3OTQsIndpZCI6MTAwNzQsImFpZCI6MTE2ODUyMzI1MiwidGlkIjozMDE4OX0.gQAFJHclqaUBJaQ-JFQbFbgpNqK-e3HVajPud8BqVwE
https://sita.sk/co-chapeme-pod-falsovanim-a-manipulovanim-volieb-politolog-reaguje-na-tvrdenia-politikov/


Monitora s. r. o. | monitora.sk 13

Čo chápeme pod falšovaním a manipulovaním volieb? Politológ reaguje na tvrdenia politikov  
  16. 6. 2023, 9:49, Zdroj: 24hod.sk , Vydavateľ: I.N.P. s.r.o., Sentiment: Neutrálny, Téma: Univerzita Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach, Kľúčové

slová: Univerzita Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach
Dosah: 3 662 GRP: 0,08 OTS: 0,00 AVE: 417 Eur 

Tagy: Manipulovanie Politológ Predčasné voľby na Slovensku 2023

Je potrebné rozlišovať, čo chápeme pod falšovaním a manipulovaním volieb, reaguje politológ Alexander Onufrák z Katedry politológie
Filozofickej fakulty

16.6.2023 (SITA.sk) - Je potrebné rozlišovať, čo chápeme pod falšovaním a manipulovaním volieb, reaguje politológ Alexander Onufrák z
Katedry politológie Filozofickej fakulty Univerzity Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach na tvrdenia politických subjektov o možnej
manipulácii či falšovaní výsledkov blížiacich sa predčasných parlamentných volieb na Slovensku.

Strašenie a agitácia

Ak pod ním rozumieme vyslovený zásah do priebehu volieb, napríklad zo zahraničia, Onufrák je toho názoru, že tvrdenia politických strán
sú skôr strašením a agitáciou, aby zmobilizovali čo najviac voličov, a to bez ohľadu na to, z ktorej svetovej strany by mal takýto zásah
prísť.

„Okrem toho, je paradoxné, že o „falšovaní“ a „manipulácií“ volieb sa vyjadrujú často politici práve tých politických strán, ktoré v minulosti
nejakým spôsobom už voľby „ovplyvňovali“, " uviedol politológ pre agentúru SITA. V tomto kontexte pripomenul napríklad zvážanie
voličstva do volebných miestností, finančné motivovanie elektorátu či vynášanie hlasovacích lístkov, čiže takzvaný „kolotoč".

Kto pozná volebné mechanizmy podľa Onufráka vie, že na zabránenie manipulácie volieb sú tu i členovia volebných komisií na rôznych
úrovniach, ktorí by v prípade podozrenia na manipuláciu volieb mali zasiahnuť v rozsahu určenom zákonom.

Nominanti s minimálnymi skúsenosťami

„ Koniec-koncov to isté platí aj pre každého jedného občana, " dodal. Čo ale politológ považuje za problematické je, že niektoré politické
subjekty zvyknú nominovať do volebných komisií ľudí, ktorí majú s pôsobením v nich minimálne skúsenosti, a to len za účelom, aby
niekoho nominovali. Podľa Onufráka sa to týka najmä menších subjektov, ktoré nemajú dostatočnú členskú základňu.

„Na druhej strane, ak poniektorí predstavitelia poniektorých politických strán hovoria o „manipulácií“ volieb, čo tak zamyslieť sa nad
nedostatkami, či rovno „defektmi“ volebnej legislatívy platnej na Slovensku. Ako príklad možno uviesť existenciu jedného volebného
obvodu v rámci volieb do NR SR, stranícke kreovanie kandidátnych listín namiesto napríklad abecedného zoradenia, trojpercentná
hranica pri získaní poslaneckého mandátu – teda prednostné hlasovanie a takto by som mohol pokračovať ďalej," vysvetľuje Onufrák. I
toto podľa neho možno považovať za určité ovplyvnenie volebných výsledkov, ktoré môže byť prospešné pre niektorých kandidujúcich.

Autor: 24hod.sk - 24 hodín s.r.o. - WebSys s.r.o.
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16.6.2023 (SITA.sk) – Je potrebné rozlišovať, čo chápeme pod falšovaním a manipulovaním volieb, reaguje politológ Alexander Onufrák
z Katedry politológie Filozofickej fakulty Univerzity Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach na tvrdenia politických subjektov o možnej
manipulácii či falšovaní výsledkov blížiacich sa predčasných parlamentných volieb na Slovensku.

Strašenie a agitácia

Ak pod ním rozumieme vyslovený zásah do priebehu volieb, napríklad zo zahraničia, Onufrák je toho názoru, že tvrdenia politických strán
sú skôr strašením a agitáciou, aby zmobilizovali čo najviac voličov, a to bez ohľadu na to, z ktorej svetovej strany by mal takýto zásah
prísť.

„Okrem toho, je paradoxné, že o „falšovaní“ a „manipulácií“ volieb sa vyjadrujú často politici práve tých politických strán, ktoré v minulosti
nejakým spôsobom už voľby „ovplyvňovali“, “ uviedol politológ pre agentúru SITA. V tomto kontexte pripomenul napríklad zvážanie
voličstva do volebných miestností, finančné motivovanie elektorátu či vynášanie hlasovacích lístkov, čiže takzvaný „kolotoč“.

Kto pozná volebné mechanizmy podľa Onufráka vie, že na zabránenie manipulácie volieb sú tu i členovia volebných komisií na rôznych
úrovniach, ktorí by v prípade podozrenia na manipuláciu volieb mali zasiahnuť v rozsahu určenom zákonom.

Nominanti s minimálnymi skúsenosťami

„ Koniec-koncov to isté platí aj pre každého jedného občana, “ dodal. Čo ale politológ považuje za problematické je, že niektoré politické
subjekty zvyknú nominovať do volebných komisií ľudí, ktorí majú s pôsobením v nich minimálne skúsenosti, a to len za účelom, aby
niekoho nominovali. Podľa Onufráka sa to týka najmä menších subjektov, ktoré nemajú dostatočnú členskú základňu.

„Na druhej strane, ak poniektorí predstavitelia poniektorých politických strán hovoria o „manipulácií“ volieb, čo tak zamyslieť sa nad
nedostatkami, či rovno „defektmi“ volebnej legislatívy platnej na Slovensku. Ako príklad možno uviesť existenciu jedného volebného
obvodu v rámci volieb do NR SR, stranícke kreovanie kandidátnych listín namiesto napríklad abecedného zoradenia, trojpercentná
hranica pri získaní poslaneckého mandátu – teda prednostné hlasovanie a takto by som mohol pokračovať ďalej,“ vysvetľuje Onufrák. I
toto podľa neho možno považovať za určité ovplyvnenie volebných výsledkov, ktoré môže byť prospešné pre niektorých kandidujúcich.

Viac k témam: Manipulovanie, Politológ, Predčasné voľby na Slovensku 2023

Zdroj: SITA.sk – Čo chápeme pod falšovaním a manipulovaním volieb? Politológ reaguje na tvrdenia politikov © SITA Všetky práva
vyhradené.
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Čo chápeme pod falšovaním a manipulovaním volieb? Politológ reaguje na tvrdenia politikov

16. 06. 2023

Slovensko

SITA Slovenska tlacova agentura

16.6.2023 (SITA.sk) – Je potrebné rozlišovať, čo chápeme pod falšovaním a manipulovaním volieb, reaguje politológ Alexander Onufrák
z Katedry politológie Filozofickej fakulty Univerzity Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach na tvrdenia politických subjektov o možnej
manipulácii či falšovaní výsledkov blížiacich sa predčasných parlamentných volieb na Slovensku.

Strašenie a agitácia

Ak pod ním rozumieme vyslovený zásah do priebehu volieb, napríklad zo zahraničia, Onufrák je toho názoru, že tvrdenia politických strán
sú skôr strašením a agitáciou, aby zmobilizovali čo najviac voličov, a to bez ohľadu na to, z ktorej svetovej strany by mal takýto zásah
prísť.

„Okrem toho, je paradoxné, že o „falšovaní“ a „manipulácií“ volieb sa vyjadrujú často politici práve tých politických strán, ktoré v minulosti
nejakým spôsobom už voľby „ovplyvňovali“, “ uviedol politológ pre agentúru SITA. V tomto kontexte pripomenul napríklad zvážanie
voličstva do volebných miestností, finančné motivovanie elektorátu či vynášanie hlasovacích lístkov, čiže takzvaný „kolotoč“.

Kto pozná volebné mechanizmy podľa Onufráka vie, že na zabránenie manipulácie volieb sú tu i členovia volebných komisií na rôznych
úrovniach, ktorí by v prípade podozrenia na manipuláciu volieb mali zasiahnuť v rozsahu určenom zákonom.

Nominanti s minimálnymi skúsenosťami

„ Koniec-koncov to isté platí aj pre každého jedného občana, “ dodal. Čo ale politológ považuje za problematické je, že niektoré politické
subjekty zvyknú nominovať do volebných komisií ľudí, ktorí majú s pôsobením v nich minimálne skúsenosti, a to len za účelom, aby
niekoho nominovali. Podľa Onufráka sa to týka najmä menších subjektov, ktoré nemajú dostatočnú členskú základňu.

„Na druhej strane, ak poniektorí predstavitelia poniektorých politických strán hovoria o „manipulácií“ volieb, čo tak zamyslieť sa nad
nedostatkami, či rovno „defektmi“ volebnej legislatívy platnej na Slovensku. Ako príklad možno uviesť existenciu jedného volebného
obvodu v rámci volieb do NR SR, stranícke kreovanie kandidátnych listín namiesto napríklad abecedného zoradenia, trojpercentná
hranica pri získaní poslaneckého mandátu – teda prednostné hlasovanie a takto by som mohol pokračovať ďalej,“ vysvetľuje Onufrák. I
toto podľa neho možno považovať za určité ovplyvnenie volebných výsledkov, ktoré môže byť prospešné pre niektorých kandidujúcich.

Viac k témam: Manipulovanie, Politológ, Predčasné voľby na Slovensku 2023

Zdroj: SITA.sk – Čo chápeme pod falšovaním a manipulovaním volieb? Politológ reaguje na tvrdenia politikov © SITA Všetky práva
vyhradené.
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16.6.2023 (SITA.sk) – Je potrebné rozlišovať, čo chápeme pod falšovaním a manipulovaním volieb, reaguje politológ Alexander Onufrák
z Katedry politológie Filozofickej fakulty Univerzity Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach na tvrdenia politických subjektov o možnej
manipulácii či falšovaní výsledkov blížiacich sa predčasných parlamentných volieb na Slovensku.

Strašenie a agitácia

Ak pod ním rozumieme vyslovený zásah do priebehu volieb, napríklad zo zahraničia, Onufrák je toho názoru, že tvrdenia politických strán
sú skôr strašením a agitáciou, aby zmobilizovali čo najviac voličov, a to bez ohľadu na to, z ktorej svetovej strany by mal takýto zásah
prísť.

„Okrem toho, je paradoxné, že o „falšovaní“ a „manipulácií“ volieb sa vyjadrujú často politici práve tých politických strán, ktoré v minulosti
nejakým spôsobom už voľby „ovplyvňovali“, “ uviedol politológ pre agentúru SITA. V tomto kontexte pripomenul napríklad zvážanie
voličstva do volebných miestností, finančné motivovanie elektorátu či vynášanie hlasovacích lístkov, čiže takzvaný „kolotoč“.

Kto pozná volebné mechanizmy podľa Onufráka vie, že na zabránenie manipulácie volieb sú tu i členovia volebných komisií na rôznych
úrovniach, ktorí by v prípade podozrenia na manipuláciu volieb mali zasiahnuť v rozsahu určenom zákonom.

Nominanti s minimálnymi skúsenosťami

„ Koniec-koncov to isté platí aj pre každého jedného občana, “ dodal. Čo ale politológ považuje za problematické je, že niektoré politické
subjekty zvyknú nominovať do volebných komisií ľudí, ktorí majú s pôsobením v nich minimálne skúsenosti, a to len za účelom, aby
niekoho nominovali. Podľa Onufráka sa to týka najmä menších subjektov, ktoré nemajú dostatočnú členskú základňu.

„Na druhej strane, ak poniektorí predstavitelia poniektorých politických strán hovoria o „manipulácií“ volieb, čo tak zamyslieť sa nad
nedostatkami, či rovno „defektmi“ volebnej legislatívy platnej na Slovensku. Ako príklad možno uviesť existenciu jedného volebného
obvodu v rámci volieb do NR SR, stranícke kreovanie kandidátnych listín namiesto napríklad abecedného zoradenia, trojpercentná
hranica pri získaní poslaneckého mandátu – teda prednostné hlasovanie a takto by som mohol pokračovať ďalej,“ vysvetľuje Onufrák. I
toto podľa neho možno považovať za určité ovplyvnenie volebných výsledkov, ktoré môže byť prospešné pre niektorých kandidujúcich.

Viac k témam: Manipulovanie, Politológ, Predčasné voľby na Slovensku 2023

Zdroj: SITA.sk – Čo chápeme pod falšovaním a manipulovaním volieb? Politológ reaguje na tvrdenia politikov © SITA Všetky práva
vyhradené.
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Počas najbližších dní sa bude na oblohe odohrávať „festival planét“. Sledovať budeme môcť zoskupenie piatich z nich. Na obzore sa
zoradia Merkúr, Urán, Jupiter, Neptún a Saturn. Niektoré budeme môcť vidieť voľným okom, na ďalšie bude treba ďalekohľad.

Zoskupenie je výsledkom toho, že planéty obiehajú okolo Slnka rôznymi rýchlosťami, čo pri pohľade zo Zeme spôsobuje ich zhluk,
informuje magazín Forbes .

Planéty sa na rannej oblohe ukážu nad východným až juhovýchodným obzorom, uviedol pre TVNOVINY.sk Rudolf Gális z Ústavu
fyzikálnych vied Prírodovedeckej fakulty UPJŠ v Košiciach.

Hoci planéty sa bude dať vidieť niekoľko dní, v sobotu 17. júna sa bude spolu s nimi dať spozorovať aj tenučký Mesiac, ktorý bude len
jeden deň pred novom. „Potom sa presunie na večernú oblohu,“ hovorí Gális, ktorý je tiež n árodným koordinátorom pre popularizáciu
astronómie.

Takto by sa mali planéty zoradiť počas najbližších dní:

Rise and shine, early birds! ?? On June 17, the pre-dawn sky will feature a rare alignment of 5️⃣ planets – Saturn, Jupiter, Mercury,
Uranus, and Neptune. ?✨ Follow our detailed guide to make the most of this celestial show: https://t.co/YMJQi10pdU
pic.twitter.com/w94ItTkiZq

Ako prvý sa na oblohe zjaví Saturn, a to už 30 minút po polnoci. Nasledovať bude o 1.15 hod Neptún. Jupiter vychádza zhruba o 2.30
hod, za ním o 3.00 hod Urán a ako posledný o hodinu neskôr Merkúr.

Na pozorovanie bude, samozrejme, potrebná jasná obloha. Ak budete chcieť vidieť všetkých päť planét, voľné oko nepostačí.

Tri z nich - Jupiter, Saturn a Merkúr - sa budú dať sledovať aj bez ďalekohľadu. „Urán je na hranici pozorovateľnosti voľným okom, takže
pre Urán je vhodnejší a pre Neptún nutný ďalekohľad,“ priblížil Rudolf Gális.

Ako uvádza Forbes, ďalšiu „zlatú konjunkciu planét“ budeme najbližšie môcť vidieť až 8. septembra 2040, keď sa pri sebe zoradia Mars,
Merkúr, Venuša, Saturn a Jupiter.

Vesmírna sonda bude na Jupiteri hľadať život. Nesie aj detektor zo Slovenska. Pozrite si reportáž zo 14. 4. 2023:

Autor: Milan Špak

https://monitora.sk/
https://app.monitora.sk/article/1168919138/daac8416b184697d8a0f?topic_monitor=30189&auth=eyJ0eXAiOiJKV1QiLCJhbGciOiJIUzI1NiJ9.eyJleHAiOjE2ODk4NDc3OTQsIndpZCI6MTAwNzQsImFpZCI6MTE2ODkxOTEzOCwidGlkIjozMDE4OX0.5TMi87VBSMEYpbK_EfqQY_PINWhrx9XexEsYz9NW4fg
https://tvnoviny.sk/domace/clanok/845178-cez-vikend-budete-moct-na-oblohe-sledovat-jedinecne-divadlo-na-obzore-sa-vedla-seba-zoradi-pat-planet


Monitora s. r. o. | monitora.sk 18

Cez víkend sa na oblohe zoradí 5 planét. Unikátne divadlo budeme môcť najbližšie pozorovať až v roku 2040  
  16. 6. 2023, 20:20, Zdroj: news.refresher.sk , Vydavateľ: REFRESHER Media CZ, s.r.o., Autor: Radka Klučárová, Sentiment: Pozitívny, Téma: Univerzita

Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach, Kľúčové slová: UPJŠ
Dosah: 1 989 GRP: 0,04 OTS: 0,00 AVE: 314 Eur 

O pár dní sa vedľa seba na oblohe zoradia planéty Merkúr, Urán, Jupiter, Neptún a Saturn. Rovnaký jav budeme môcť najbližšie
pozorovať až 8. septembra 2040.

Cez víkend nás čaká „festival planét“. Na oblohe sa vedľa seba zoradia planéty Merkúr, Urán, Jupiter, Neptún a Saturn. Nevšedný úkaz
budeme môcť pozorovať voľným okom, informoval magazín Forbes .

V sobotu 17. júna budeme môcť spolu s planétami sledovať aj tenký mesiac, povedal pre tvnoviny.sk Rudolf Gális z Ústavu fyzikálnych
vied Prírodovedeckej fakulty UPJŠ v Košiciach.

„Zatiaľ čo Jupiter a Saturn bude možné pozorovať voľným okom, zazrieť Merkúr bude náročnejšie. Planéta je blízko k Slnku a to
znamená, že je len tesne nad obzorom a bude viditeľná iba hodinu pred východom slnka,“ povedal pre Forbes profesor Don Pollacco z
anglickej University of Warwick.

Jupiter a Saturn budú žiariť jasnou žltkastou farbou, Merkúr žiari naružovo a Urán a Neptún sú bledobiele alebo zelené. Na pozorovanie
planét Neptún a Urán však budete potrebovať ďalekohľad.

Rovnaký pohľad sa nám najbližšie naskytne až v roku 2040

Unikátne zoskupenie piatich planét je výsledkom pohybu planét v slnečnej sústave rôznymi rýchlosťami, čo pri pohľade zo Zeme vytvára
ich zoradenie. Rovnaký jav budeme môcť najbližšie pozorovať až 8. septembra 2040.

Where And When To See The Five-Planet Alignment This Weekend https://t.co/Ow7T77UHKU pic.twitter.com/gTxRpFikbt

— Forbes (@Forbes) June 15, 2023

Upozorniť na chybu - ak si našiel nedostatok v článku alebo máš pripomienky, daj nám vedieť.

Náhľadový obrázok: TASR/Pavol Bendík

Astronomické úkazy Správy z domova Správy zo sveta

Autor: Radka Klučárová
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17.6.2023 (SITA.sk) - Spájanie demokratických politických subjektov je nielen potrebné, je priam nevyhnutné, myslí si politológ Alexander
Onufrák z Katedry politológie Univerzity Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach.

Politický marazmus

Je však toho názoru, že by malo ísť v prvom rade o spájanie hodnôt, až potom o spájanie politických kádrov.

„Pretože, pokiaľ pôjde prioritne o „spájanie kádrov“, tak mám značné obavy, že politický marazmus, ktorý trvá na Slovensku už pár
mesiacov, bude trvať aj po septembrových parlamentných voľbách. Spájanie len preto, aby som zvýšil vlastné šance na zvolenie do
národného parlamentu je totižto príliš málo," uviedol Onufrák pre agentúru SITA.

Stav slovenského straníctva podľa Onufráka dlhodobo nie je dobrý, a to najmä na pravej strane politického spektra. Namiesto toho, aby
sa pracovalo na dvoch či troch rokmi overených politických projektoch, sa pred každými voľbami objavujú „nové" politické subjekty, ktoré
však často stoja na ruinách starších, navyše neraz aj s pôvodnými kádrami.

Prechody zo strany do strany

Onufrák podotkol, že často pritom ide o takzvané „strany na jedno použitie. „Prechod zo strany do strany sa akosi stáva zaužívanou a
spoločnosťou akceptovanou „normou“. Pritom si nemyslím, žeby Slovensko nevedelo fungovať aj bez týchto fluktuantov," poukazuje
politológ na ďalší fenomén slovenskej straníckej scény.

Spojenie strany bývalého premiéra Eduarda Hegera Demokrati a subjektu Jablko europoslankyne Lucie Ďuriš Nicholsonovej je podľa
politológa dlhodobo neudržateľné.

Očakáva, že ku konfliktu medzi nimi dôjde už pri prvom vážnejšom hlasovaní či rozhodovaní, najmä v hodnotových, morálnych či
kultúrno-etických otázkach ako sú napríklad homosexuálne partnerstvá, eutanázia či vzťah medzi cirkvou a štátom.

Súdržnosť budúcej koalície

„Zároveň treba povedať, že tu musíme vnímať nie len súdržnosť v rámci konkrétneho politického subjektu, ale aj súdržnosť budúcej
vládnej koalície. Dôraz je potrebné klásť i na možnosti budúcej koaličnej spolupráce. Pri takýchto „personálnych zlepencoch“, ktorí sú
hodnotovo, ideologicky, morálne i kultúrno-eticky nastavení úplne odlišne, s najvyššou pravdepodobnosťou dôjde, že jednotliví členovia
budú mať rozdielne postoje a ich správanie a následne i hlasovanie bude nekontrolovateľné," predpokladá Onufrák.

Politológ skonštatoval, že úsilím nejedného politického predstaviteľa nie je hľadanie tých najlepších možných riešení, ale presadenie
jediného, a to svojho vlastného riešenia. To by nás ale podľa Onufráka dostalo tam, kde sme teraz.

„Len pre doplnenie uvádzam, že aktuálne je viac ako jedna tretina poslancov NR SR nezaradená v žiadnom poslaneckom klube. Dospieť
v takomto prostredí k nejakému konsenzu je potom takmer nemožné" uzavrel.

Autor: FinReport.sk
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Nedeľa 18.06.2023, 09:00

Iné termíny

Pozývame Vás na výstavu živých tropických motýľov, ktorá sa uskutoční v skleníku Viktória v dňoch 19. mája až 2. júla 2023 v čase od
9.00 do 17.00 hod.

Výstava bude doplnená predajom preparovaného hmyzu počas víkendov, ktorý zabezpečí Michal Zachar ( Entotera ).

Dovoľujeme si Vás upozorniť, že posledný vstup na výstavu motýľov bude umožnený o 16:30 hod.

Portál www.kamdomesta.sk nie je organizátorom uverejňovaných podujatí a preto nezodpovedá za zmeny uskutočnené organizátormi.
Odporúčame preveriť si vopred termín a čas konania podujatia priamo u organizátora. Na niektoré akcie je potrebné sa prihlásiť vopred.

Zdroj: Botanická záhrada UPJŠ
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Sobota 17.06.2023, 12:00

Iné termíny

Termín výstavy: od 4. mája do 17. septembra 2023

Miesto konania: výstavné priestory, Slovenské technické múzeum, Hlavná 88, Košice

Slovenské technické múzeum a výtvarník Vladimír Lengyel pripravili nielen pre fanúšikov motorizmu výstavu LEGENDÁRNE
AUTOMOBILY ŤAHOM ŠTETCA, ktorá bude sprístupnená pre verejnosť od 4. mája 2023. Ide o prierezovú výstavu výnimočného
košického výtvarníka Vladimíra Lengyela, ktorý sa venuje maľbám ikonických automobilov svetových značiek.

Vladimír Lengyel (1979) sa narodil v Košiciach a vyštudoval britské a americké štúdia na Univerzite Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach.
Venuje sa najmä maľovaniu ikonických automobilových scén za použitia prevažne akrylových a olejových farieb. Vystavoval nielen v
Bratislave či v Košiciach, ale aj v Budapešti a v Prahe.

,,Od malička ma zaujímali autá, som milovník klasických tvarov automobilov 60. a 70. rokov, ktoré sa už vytrácajú. Rozhodol som sa
maľovať úplne náhodou, maľujem ikonické automobily, legendárne momenty z pretekov, známe budovy, ale aj portréty,“ približuje autor
Vladimír Lengyel.

Priaznivci výtvarného umenia a krásy legendárnych automobilov sa môžu tešiť na autorskú komentovanú prehliadku výstavy, ktorá sa
uskutoční v sobotu 20. mája 2023 o 15.00 hod. vo výstavných priestoroch múzea.

Portál www.kamdomesta.sk nie je organizátorom uverejňovaných podujatí a preto nezodpovedá za zmeny uskutočnené organizátormi.
Odporúčame preveriť si vopred termín a čas konania podujatia priamo u organizátora. Na niektoré akcie je potrebné sa prihlásiť vopred.

Zdroj: stm-ke.sk
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17. 06. 2023

Spájanie demokratických politických subjektov je nielen potrebné, je priam nevyhnutné, myslí si politológ Alexander Onufrák z Katedry
politológie Univerzity Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach.

Politický marazmus

Je však toho názoru, že by malo ísť v prvom rade o spájanie hodnôt, až potom o spájanie politických kádrov.

„Pretože, pokiaľ pôjde prioritne o „spájanie kádrov“, tak mám značné obavy, že politický marazmus, ktorý trvá na Slovensku už pár
mesiacov, bude trvať aj po septembrových parlamentných voľbách. Spájanie len preto, aby som zvýšil vlastné šance na zvolenie do
národného parlamentu je totižto príliš málo,“ uviedol Onufrák pre agentúru SITA.

Podporte kvalitný nezávislý obsah

Prihláste sa, ak už máte predplatné

Ďalšie k téme

Máte tip na článok? Napíšte nám TU

Najčítanejšie

Autor: SITA, Katarína Lörincová
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Beata Čečetková je medicínska riaditeľka národného uzla pre podporu akademických klinických štúdií SLOVACRIN. Ten pod vedením
Lekárskej fakulty UPJŠ v Košiciach prepája nemocnice, univerzity a vedecké inštitúcie zapojené do akademického klinického výskumu
po celom Slovensku.

Ako lekárka epidemiologička si uvedomuje, že jej špecializácia bola v posledných rokoch vnímaná dosť rozporuplne. „Aj mne osobne sa
stalo, že keď som sa niektorým svojim rodinným príslušníkom snažila vysvetliť, že podstatou mojej práce je skúšať liečivá, zhrozene sa
ma pýtali: ‚To naozaj testuješ lieky na ľuďoch? To je možné?'“ opisuje v rozhovore.

„Pravda je, že ak chcete overiť, či nejaké liečivo, liečebný prostriedok alebo liečebná metóda fungujú, jediný možný spôsob, ako to zistiť,
je otestovať ich,“ hovorí.

Keď som sa pripravovala na tento rozhovor, prekvapilo ma, keď ste mi povedali, že uprednostňujete pojem klinické hodnotenie , nie
klinické skúšanie liečiv. Prečo?

Pretože významovo považujem slovo hodnotenie za vhodnejšie ako slovo skúšanie . Pri hodnotení si totiž vieme predstaviť, že
hodnotíme vlastnosti niečoho alebo že sa na základe vstupných informácií, ktoré zisťujeme a overujeme, zamýšľame nad nejakými
hypotézami.

Termín skúšanie môže ľuďom evokovať stav, keď na niekom niečo „len tak“ skúšame, čo sa javí ako a priori zlé.

Samozrejme, že my naozaj skúšame, ale nie v negatívnom slova zmysle. V procese klinického hodnotenia sa snažíme overiť, či naše
hypotézy o tom, že nejaké liečivo, zdravotnícky prostriedok alebo nová liečebná metóda môžu mať pre pacientov/pacientky prínos.
Zisťujeme, či má význam ich ďalej skúmať a priviesť do praxe, či sú – a to zdôrazňujem, že na to sa sústreďujeme predovšetkým –
bezpečné.

Jeden z pretrvávajúcich mýtov v spoločnosti je, že farmaceutické firmy skúšajú na ľuďoch nebezpečné lieky alebo vakcíny. Ako je to v
skutočnosti?

Som vyštudovaná lekárka epidemiologička. Asi nepoviem nič nové, ak skonštatujem, že moja špecializácia bola v posledných rokoch
vnímaná rozporuplne. Aj mne osobne sa stalo, že keď som sa niektorým svojim rodinným príslušníkom snažila vysvetliť, že podstatou
mojej práce je skúšať liečivá, zhrozene sa ma pýtali: „To naozaj testuješ lieky na ľuďoch? To je možné?“ Čiže máte pravdu, takýto postoj
je v našej spoločnosti prítomný.

Pravda je, že ak chcete overiť , či nejaké liečivo, liečebný prostriedok alebo liečebná metóda fungujú, jediný možný spôsob, ako to zistiť,
je otestovať ich. To je v súčasnosti jediná možná cesta, ako nájsť optimálnu liečbu, ako zistiť, ktoré smery v liečbe sú správne, alebo ako
priniesť možnosti liečby tam, kde zatiaľ žiadne nie sú alebo sú len veľmi obmedzené.

Treba otvorene a nahlas povedať, že v súčasnosti nie je možné bez otestovania skúšaného liečivého prípravku v klinickom hodnotení,
ktoré zahŕňa aj ľudské subjekty, zaregistrovať žiadny nový liek. Pokrok v medicíne, ktorý sme dosiahli a ktorý je za niekoľko posledných
rokov skutočne veľmi významný, by nebolo možné dosiahnuť bez klinického hodnotenia liečiv so zapojením ľudských subjektov,
samozrejme, pod veľmi prísne kontrolovaným režimom.

Prečo prísnosť kontroly opakovane zdôrazňujete?

Medicínske, vedecké a etické postupy, ktorými skúšame svoje hypotézy, sú mimoriadne prísne a proces je kontrolovaný práve z toho
dôvodu, že zahŕňa ľudské subjekty.

Svoje hypotézy skúšame postupne, najprv na skupine zdravých dobrovoľníkov a dobrovoľníčok a následne na skupine pacientov a
pacientok – veľmi regulovanými, prísnymi metódami. Robíme tak aj vzhľadom na to, že to nie je tak dávno, keď sa v priebehu výskumu
niektoré kritériá podcenili. Išlo napríklad o kritériá toxicity, keď sa zistilo, že liečivá, ktoré už boli dávno na trhu, mohli byť po dlhšom
užívaní pre niektorých pacientov nebezpečné a mohli spôsobiť rôzne závažné postihnutia a podobne.

Čo sa stane, ak sa také niečo zistí? Liek sa stiahne z trhu?[lock]

Samozrejme.

Kto má na starosti, aby sa taký liek z trhu stiahol?
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Pokiaľ k takému niečomu dôjde, okamžite nastupuje sieť spomínaných bezpečnostných opatrení, ktoré však nie sú iba na úrovni
zadávateľa výskumu a vývoja liečiva. Je to aj rola regulátora, ako je Európska lieková agentúra, ako aj národné agentúry – na Slovensku
je to Štátny ústav pre kontrolu liečiv (ŠÚKL).

Foto N – Tomáš Benedikovič

Čiže možno povedať, že o stráženie bezpečnosti liečiv sa starajú viaceré subjekty?

Bezpečnosť liečiv – takzvaná farmakovigilancia – sprevádza liečivo od samého vzniku až do posledného pacienta/pacientky, ktorí ho
užijú, a jeho následného stiahnutia z trhu. Je to súbor postupov, ktoré vedú ku kontrolovanému dohľadu a k systematickému hodnoteniu
potenciálnych rizík a ich neustálemu prehodnocovaniu.

Klinické hodnotenie a následné uvedenie účinného liečiva na trh je veľmi prísne kontrolovaný proces, ktorý je zároveň spoločnou úlohou
všetkých zainteresovaných subjektov – toho, kto liek vyvíja alebo neskôr vyrába a predáva; aj toho, kto dá povolenie na klinické
hodnotenie a následne uvedenie na trh (regulátor); a následne samotných lekárov a lekárok, ktorí daný liek/liečivo podávajú svojim
pacientkam a pacientom. V istom ohľade v tomto procese zohrávajú úlohu aj samotní pacienti a pacientky, ktorí liek užívajú.

Preto býva na príbalových letákoch liekov, ktoré si prinesieme domov z lekárne, napísané „prípadné nežiaduce účinky nahláste svojmu
ošetrujúcemu lekárovi“?

Presne tak. Pri liečivách, ktoré sú už na trhu, ide o opatrenie, ktoré proaktívne nabáda pacientov, aby sa zamysleli a so svojím
ošetrujúcim lekárom/lekárkou diskutovali, ako sa cítia, aké klinické príznaky v priebehu liečby majú. Keby totiž vzniklo nejaké podozrenie,
tak sa hodnotí nielen na prvotnej úrovni ošetrujúceho lekára. Lekári a lekárky si musia všímať a vyhodnocovať svojich pacientov a
pacientky a zamýšľať sa aj nad tým, či im viacerí nehlásia podobný problém alebo či niektorých z tých, ktorí majú podobné vlastnosti a
charakteristické znaky, netrápia podobné ťažkosti. Svoje podozrenia hlásia regulátorovi. Regulátor zbiera informácie v rámci veľkej
databázy, v ktorej dochádza k priebežnému vyhodnocovaniu bezpečnosti podávaných liečiv.

Ešte zložitejší, systematickejší a detailnejší postup vyhodnocovania a kontroly je pri liečivách, ktoré ešte na trhu nie sú. Potenciálny
prínos liečiva verzus jeho potenciálne riziko sa neustále prísne posudzujú.

Čiže odporúčanie nahlásiť nežiaduce príznaky liečiva nie je právna floskula, ale skutočný zámer spoločne sa snažiť o bezpečnosť liečiv,
ktoré sa podávajú ľuďom po celom svete?

Spontánne hlásenia týkajúce sa liečiv, ktoré sú už na trhu, vedú k tomu, aby sa na jednom mieste sústredili všetky potenciálne
podozrenia. Tie následne niekto vyhodnotí. A ten niekto rozhodne nie je iba firma, ktorá liek vlastní a de facto z neho profituje, alebo v
prípade klinického výskumu zadávateľ, ktorý výskum organizuje. Je to predovšetkým úloha regulátora, respektíve v našom prípade
Európskej liekovej agentúry.

Ako vyzerá proces klinického hodnotenia? Ako si ho máme predstaviť?

Na samom začiatku stojí hypotéza – vedecky podložený, ale ešte nedokázaný predpoklad. Povedzme, že vedci a vedkyne v nejakej
akadémii alebo na nejakej univerzite objavili novú molekulu, ktorú považujú za nádejnú. Ich hypotéza je, že liečivo s touto molekulou a jej
potenciálnym účinkom by mohlo chorým ľuďom prospieť.

Najprv príde na rad laboratórny výskum, následne sa liečivo overuje na zvieratách. Pokiaľ z tohto výskumu existujú dostatočne silné a
kvalitné dáta, môže sa pristúpiť k hodnoteniu na ľudských subjektoch. Robí sa štandardne v troch fázach a na dvoch skupinách ľudí –
zdravých dobrovoľníkoch/dobrovoľníčkach a následne pacientoch/pacientkach. Zvyčajne je lokalizovaný v univerzitných nemocniciach
alebo na súkromných klinikách či pracoviskách, vždy však ide o zdravotnícke zariadenie. Pracoviská, ktoré sa zúčastňujú v prvej fáze, si
môžete predstaviť ako špičkovo vybavené jednotky intenzívnej starostlivosti.

Prvou hodnotenou skupinou – práve z dôvodu zachovávania čo najväčšej bezpečnosti – sú zdraví ľudia, ktorí sa do hodnotenia
dobrovoľne prihlásia. Začína sa na veľmi malej skupinke, dokonca na samom začiatku obvykle býva len jeden subjekt – takzvaný sentinel
. Až potom sa opatrne pokračuje v podávaní najnižších dávok ďalším subjektom, pričom postupne sa podávané dávky liečiva zvyšujú.

Pokiaľ na skupine zdravých dobrovoľníkov a dobrovoľníčok zistíme, že to, čo o danom liečive vieme – ako sa metabolizuje, ako
prechádza organizmom, akým spôsobom sa vylučuje, aké sú jeho klinické známky na zdravom organizme, teda ako ovplyvní zdravý
organizmus človeka –, je v poriadku, pristupuje sa k hodnoteniu liečiva na pacientoch a pacientkach, ktorých organizmus je oslabený
chorobou a ktorým chceme daným liečivom pomôcť. Ide o druhú fázu, ktorá najprv zahŕňa menšie množstvo chorých ľudí. V tretej fáze,
pokiaľ k nej príde, je zahrnuté veľké množstvo pacientov a pacientok z mnohých krajín.

Kto sú dobrovoľníci a dobrovoľníčky, ktorí sa zúčastňujú klinického hodnotenia liečiv v prvej fáze výskumu?
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Do klinického hodnotenia v prvej fáze sa môže prihlásiť v podstate ktokoľvek. Často to bývajú študenti a študentky medicíny,
farmakológie, ale aj iných odborov. Sú to ľudia z rôznych skupín – vekových aj sociálnych. Zároveň majú rôzne dôvody, pre ktoré sa do
výskumu prihlásia. Môžu to byť aj dôvody ekonomické, ale treba povedať, že okrem tejto prvej fázy a zdravých dobrovoľníkov pacient
zúčastňujúci sa na klinickom hodnotení nijako ekonomicky neprofituje, okrem kompenzácií nedostáva za účasť peniaze.

Čo bývajú ekonomické dôvody, keď benefitom nie sú peniaze?

Keďže sa dobrovoľníci musia podrobiť veľmi rigidnej lekárskej prehliadke, majú podrobný prehľad o svojom momentálnom zdravotnom
stave. Je to prehliadka, ktorá sa podobá na preventívne zdravotné prehliadky, na ktoré sme na Slovensku zvyknutí, absolvujeme ich
bezplatne a považujeme ich za samozrejmosť. Zďaleka to však nie je niečo, čo je vo svete bežné. Mať podrobné informácie o svojom
zdravotnom stave vrátane detailných laboratórnych vyšetrení je veľmi veľký benefit.

Čo ďalšie ich motivuje zapojiť sa? Snaha pomôcť?

Klinické hodnotenie je riziková záležitosť, na ktorú treba dať svoj informovaný súhlas. Nie je výnimkou, že sa doň prihlásia ľudia, ktorí
skutočne chcú pomôcť, ktorí majú silnú altruistickú potrebu byť nápomocní. Chcú sa podieľať na veciach a aktivitách, ktorými získavame
informácie, ktoré môžu v budúcnosti pomôcť niekomu inému. Ich účasťou v klinickom hodnotení sa to totiž deje.

Treba však povedať aj to, že výsledkom klinického hodnotenia nemusí byť len uvedenie nového liečiva na trh. Môže to viesť aj k overeniu
alebo zisteniu, či cesta, po ktorej ideme, je tá správna. Niekedy zistíme, že nie je, no aj táto zdanlivo negatívna informácia je extrémne
dôležitá. V laboratóriu sa totiž mohlo javiť, že daný liek alebo daný mechanizmus účinku liečiva je mimoriadne sľubný, ale na človeka
proste nefunguje. Ľudský organizmus ho nemusí tolerovať. Aj táto informácia je však dôležitá, pretože nám ukazuje, že ďalší výskum,
bádanie, energiu a snahu musíme obrátiť iným smerom.

Aké sú metódy samotného klinického hodnotenia?

Ako som spomenula, na začiatku je hypotéza. Musím byť schopná jasne sformulovať, čo chcem otestovať, čo by som rada dosiahla.

Napríklad si myslím, že u pacientov s určitou charakteristikou ochorenia a/alebo demografie by daný liek alebo liečba mohli ovplyvniť
nejaký znak – povedzme skrátenie liečby alebo nejaké klinické známky daného ochorenia. S touto hypotézou pripravím takzvaný protokol
klinického hodnotenia . Je to presne definovaný postup, čo chcem dosiahnuť, ako to chcem dosiahnuť a akým pacientom/pacientkam by
moja liečba alebo liečivo mali pomôcť.

Posledná spomínaná vec je niečo, čo ľudia málo chápu, ale to, akého pacienta môžem vystaviť hodnotenému liečivu alebo liečbe, je
veľmi prísne stanovené.

Ako sa to definuje?

Napríklad tým, že v protokole presne stanovíme, akú by mal mať chorobu – ako by mala byť definovaná, aká závažná, ako dlho by mala
trvať – a, naopak, akú chorobu napríklad mať nesmie. Ďalej napríklad, aké laboratórne a klinické známky by mal vykazovať a podobne.
Toto všetko sa deje s cieľom neublížiť človeku, ktorému sa bude liečivo podávať.

Prečo sa to stanovuje tak podrobne?

Zámerom je, aby sme zacielili presne na tých pacientov a pacientky, ktorých by sme v budúcnosti chceli daným liečivom liečiť, a zároveň
aby sme zbytočne nevylúčili zo skupiny tých pacientov a pacientky, pre ktorých je potenciálne riziko (verzus potenciálny benefit) stále
dostatočne zdôvodniteľné.

Vráťme sa ku klinickým hodnoteniam. Hovorili sme, že v prvej fáze sa hodnotí na zdravých dobrovoľníkoch, následne na pacientoch. Sú
aj ďalšie etapy?

V druhej a tretej fáze sa skupina pacientov a pacientok, ktorým sa liečivo podáva, postupne rozširuje. V tretej fáze – v samom závere
hodnotenia pred registráciou lieku – sa organizujú takzvané medzinárodné multicentrické (ideálne aj randomizované) klinické hodnotenia.
Prostredníctvom nich musí byť dodaná informácia o tom, ako sa daný liek osvedčil pri podávaní na čo najširšej vzorke (spektre) ľudí –
teda ako pôsobí na pacientov s rôznymi demografickými znakmi alebo v rôznych geografických lokalitách, keďže rozdiely v tom, ako
liečivo pôsobí na organizmus človeka, môžu závisieť od príslušnosti k určitej rase. Sústreďujeme sa na bezpečnosť a, samozrejme,
účinnosť lieku. Čoraz častejšie sa presadzujú aj nové, adaptívne dizajny klinických hodnotení.

Kto určuje, koľko dát treba na to, aby bol liek vyhodnotený ako bezpečný?

Sú na to špeciálne metódy a určuje to protokol klinického hodnotenia. Ten jasne povie, koľko ľudí treba do hodnotenia zahrnúť, aby ste 
svoju hypotézu potvrdili. Pri dobrovoľníkoch/dobrovoľníčkach sa to pohybuje v desiatkach, u pacientov/pacientok v prvej fáze klinického 
hodnotenia ide o desiatky, v druhej fáze o desiatky až stovky, v tretej o tisíce až desaťtisíce jedincov. To, na akej veľkej vzorke musíte
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svoju hypotézu otestovať, vždy závisí od toho, čo chcete zistiť a koľko na to máte času.

Poviem vám príklad. Pri vakcínach proti ochoreniu covid-19 bolo do klinického hodnotenia, aby bola vakcína uvoľnená aspoň na
predbežné použitie, zapojených okolo 50-tisíc zdravých dobrovoľníkov a dobrovoľníčok. Tam však toto vysoké číslo bolo relevantné,
pretože išlo o ochorenie, ktoré malo charakter pandémie. Ak hodnotíte liečivo, ktoré sa týka vzácneho, raritného ochorenia, vaša vzorka,
logicky, nebude taká veľká ako pri cukrovke alebo už spomínanej hypertenzii.

Foto N – Tomáš Benedikovič

Ako dlho trvá preukázať hypotézu v klinickom hodnotení?

V klinickom hodnotení sú to roky. Jednotlivé fázy môžu trvať niekedy rok, niekedy dva-tri aj viac. Celý proces tak trvá aj vyše desať rokov.
Klinický výskum je nielen odborne, ale aj finančne extrémne náročný. Treba však zdôrazniť, že pre klinické hodnotenie sú veľmi dôležité
výstupy predklinického výskumu, ktorý tiež môže trvať veľmi dlho. Niekedy niečo v laboratóriu vymyslíte, potom to odložíte bokom a
vrátite sa k tomu až po rokoch s tým, že zistíte, aký bol váš objav dôležitý. Vďaka nemu nemusíte začínať od nuly, ale pokračujete ďalej (
tak to bolo aj v prípade výskumu mRNA a mRNA vakcín – pozn. red .).

Výstupy predklinického výskumu musia zhrnúť všetky informácie, ktoré sú v danom momente o liečive dostupné, ideálne v celosvetovom
meradle. To, čo o danom liečive vieme, musí obsahovať detailnú vedeckú, medicínsku aj etickú analýzu nášho prístupu a zdôvodnenie
toho, prečo by malo byť dané liečivo posunuté do klinického hodnotenia na ľudských subjektoch.

Ak hovoríme o vakcínach proti ochoreniu covid-19, tam bol proces ich klinického hodnotenia rekordne krátky. Ako je to možné? Dodržali
sa napriek tomu všetky princípy minimalizovania rizika?

Pandémia covidu nás naučila, že v procese klinického hodnotenia sú prekážky, ktoré sú odstrániteľné. Že máme rezervy v efektivite
posudzovania výsledkov, spolupráci aj komunikácii. Že spolupráca medzi zadávateľmi, zdravotníckymi zariadeniami, kde sa liečivá
podávajú, lekármi/lekárkami, ktorí oslovujú dobrovoľníkov, a regulátormi môže byť efektívnejšia. Počas covidu sa z úzkej spolupráce stala
absolútna priorita. Všetci pracovali na jednom projekte a s jediným cieľom.

Zatiaľ čo pri bežných klinických hodnoteniach sa všetko robí postupne jedno za druhým, celospoločenské riziko v urgentnej situácii
stmelilo ľudí tak, že pracovali efektívnejšie. Ak sa pýtate na bezpečnosť, ubezpečujem vás, že žiadna časť procesu kontroly sa
nevynechala. Robili sme všetko, čo sme mali robiť, ale tak, že sme pracovali súbežne , zapájali sme čo najviac subjektov a jednotlivé
fázy sa prelínali.

K rozhodnutiam sme sa preto dostali rýchlejšie. Pomohlo aj to, že pri covidových vakcínach sa do hodnotenia zapojilo obrovské
množstvo dobrovoľníkov a dobrovoľníčok, preto sme mali veľké množstvo dát, s ktorými sme pracovali a na ktorých sme hypotézu mohli
overiť.

Klinické hodnotenie – overovanie liečiv – by sme aj prostredníctvom tohto všeobecného príkladu mali vnímať ako snahu o zachovanie
zdravia nás všetkých alebo prinavrátenie zdravia – a nádeje – ľuďom, ktorí ich nemajú dosť.

Je to hlavne jediná možná metóda, ako to dosiahnuť. Nemusíte byť docentka alebo inžinier, aby ste na základe zdravého rozumu
pochopili, že bez investovania do výskumu by sme sa v žiadnom odbore neposunuli vpred. O to viac to platí v medicíne.

Akí ľudia robia v klinickom hodnotení liečiv? Je v ňom priestor aj pre ženy?

Klinické hodnotenie liečiv je medziodborová problematika, v ktorej pôsobí obrovské množstvo rôznorodých ľudí. Na to, aby ste overili
nejakú metódu, zapojili laboratórny výskum, lekárov a lekárky, pacientov a pacientky, aby ste našli peniaze, vysvetlili a obhájili svoju
hypotézu, na základe ktorej si myslíte, že liečivo môže byť dostatočne bezpečné a účinné, musíte mať sofistikovaný manažérsky prístup.

Z vlastnej skúsenosti môžem povedať, že v tejto oblasti pracuje množstvo šikovných, sofistikovaných, na detail zameraných, precíznych
a efektívnych žien, ktoré túto nepredvídateľnú prácu dokonale zvládajú. Vidím na nich, ako ich baví, a sú v nej neskutočne dobré.

Chcela by som preto podporiť všetky ženy, ktoré táto problematika zaujíma, aby sa nebáli uchádzať sa o prácu aj v tejto oblasti
vedeckého výskumu. Nepotrebujú prírodovedné vzdelanie, nemusia byť lekárky ani farmaceutky alebo mať vedecký titul. V tomto odbore
je vhodná akákoľvek špecializácia. Primárne treba mať zdravý rozum, empatiu, etické a morálne zásady a, samozrejme, nadšenie a
vášeň pre to, že za človekom niečo zostáva. Aj keď to niekedy nie je nový liek, ale potvrdenie, že nejaká cesta nebola správna.

V súvislosti s klinickým výskumom mi napadá termín personalizovaná medicína , ktorý v poslednom čase zaznieva pomerne často.
Zrejme to však nie je liečba, ktorú si človek sám vyberie.

V očiach a ušiach laikov to môže vyvolávať ten dojem, no nie je to tak. Je to moderný prístup k liečbe. Zatiaľ čo kedysi sme človeka s 
vysokým tlakom liečili prostriedkami, akými sa hypertenzia lieči všeobecne, dnes sa snažíme nájsť liek s mechanizmom účinku, ktorý cieli
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na tohto konkrétneho pacienta. V personalizovanej medicíne teda hľadáme čo najpresnejšie spárovanie pacienta/pacientky s
najvhodnejším liečivom.

Aby sme vedeli zvážiť všetky liečebné možnosti a varianty, ktoré sú k dispozícii, potrebujeme o danom človeku vedieť čo najviac.
Pacientov a pacientky dopredu testujeme, aby sme zistili všetky potrebné detailné informácie – vrátane genetických informácií,
biomarkerov a podobne. Vieme tak lepšie zistiť, aké liečivo v ich prípade bude alebo nebude účinkovať.

Smiem sa vás vôbec opýtať, či sa v súčasnosti na Slovensku robí nejaké klinické hodnotenie?

Vôbec sa na to nebojte opýtať, my, naopak, chceme, aby ľudia vedeli o všetkých klinických výskumoch, ktoré v súčasnosti prebiehajú.
Chceme, aby obvodní lekári a lekárky aj v tých najmenej dostupných lokalitách vedeli, že pokiaľ pre svojich pacientov a pacientky nemajú
alternatívu, môžu sa opýtať, či náhodou niekde – ideálne na Slovensku – neprebieha klinické hodnotenie nového liečiva.

Práve na túto informačnú oblasť je zameraná aj nová európska legislatíva a slúžia na to aj rôzne databázy. Prehľad hodnotení zverejňujú
regulačné orgány, existujú európske registre klinických hodnotení a svoje zoznamy zverejňujú aj niektoré odborné asociácie. Ak má
niekto záujem dozvedieť sa viac, veľmi dobré je obrátiť sa aj na pacientske organizácie, ktoré sú dôležitou a aktívnou súčasťou
organizácie akéhokoľvek výskumu.

Aký konkrétny výskum by sme teda mohli spomenúť?

Ako príklad spomeniem výskum z akademickej sféry, pričom chcem zdôrazniť, že niekedy je veľmi zložité sa do takýchto veľkých
medzinárodných akademických nekomerčných klinických štúdií vôbec kvalifikovať, nieto ešte priamo zapojiť.

Vďaka špecializovaným pracoviskám a najmä odhodlaniu a osobnému nasadeniu profesorky Alexandry Kolenovej sa však podarilo
Slovensko zapojiť do klinickej štúdie v rámci veľmi sofistikovaného odboru detskej onkohematológie. Štúdia prešla veľmi detailnou
kontrolou a v súčasnosti prebieha aj v Národnom ústave detských chorôb v Bratislave práve pod vedením profesorky Kolenovej.

Táto klinická štúdia za posledných niekoľko rokov umožnila, že deti, ktoré ešte pred niekoľkými rokmi možnosť liečby nemali, majú dnes
tú najlepšiu starostlivosť. Majú k dispozícii najnovšie liečivá, najnovšie liečebné prístupy a je im poskytovaná liečba, ktorá je rovnaká
kdekoľvek v Európe. Aj vďaka nej sa významným spôsobom ovplyvnila úmrtnosť na dané ochorenie. To je pre nás dôkaz, že naša práca
prináša výsledky a má význam. Že má zmysel vydržať, prekonať rôzne byrokratické alebo politické prekážky, ktorým niekedy čelíme.
Pokiaľ sa podarí výskumný projekt, ktorý má jasný efekt, a vy vidíte, že ste prispeli k niečomu, čo má celkom evidentný výsledok, je to tá
najlepšia odmena.

Beata Čečetková

Vyštudovala na 3. lekárskej fakulte Karlovej univerzity v Prahe, doktorát z epidemiológie získala na Fakulte vojenského zdravotníctva
Univerzity obrany ČR. Ako lekárka epidemiologička sa v oblasti klinických štúdií pohybuje už takmer 20 rokov. Podieľala sa na klinických
hodnoteniach v rôznych terapeutických oblastiach, pracovala v Medzinárodnom inštitúte klinických štúdií I.R.I.S. vo Francúzsku, pôsobila
ako audítorka klinických hodnotení v rámci Európy a ostatných krajín.

Vyše 10 rokov sa aktívne podieľa na vytváraní prostredia na vykonávanie klinických hodnotení v Českej republike a na Slovensku.
Momentálne v rámci infraštruktúry SLOVACRIN , zriadenej pri LF UPJŠ v Košiciach, úzko spolupracuje aj na európskych a národných
výskumných projektoch a štúdiách zameraných na aktuálne problémy verejného zdravia aj špecifické diagnózy. Je autorkou a
spoluautorkou množstva publikácií a prednášok na tému klinických hodnotení a členkou vedeckých výborov u nás i v zahraničí.

Foto N &#8211; Tomáš Benedikovič

Autor: Katarína Strýčková
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Spájanie demokratických politických subjektov je nielen potrebné, je priam nevyhnutné, myslí si politológ Alexander Onufrák z Katedry
politológie

17.6.2023 (SITA.sk) - Spájanie demokratických politických subjektov je nielen potrebné, je priam nevyhnutné, myslí si politológ Alexander
Onufrák z Katedry politológie Univerzity Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach.

Politický marazmus

Je však toho názoru, že by malo ísť v prvom rade o spájanie hodnôt, až potom o spájanie politických kádrov.

„Pretože, pokiaľ pôjde prioritne o „spájanie kádrov“, tak mám značné obavy, že politický marazmus, ktorý trvá na Slovensku už pár
mesiacov, bude trvať aj po septembrových parlamentných voľbách. Spájanie len preto, aby som zvýšil vlastné šance na zvolenie do
národného parlamentu je totižto príliš málo," uviedol Onufrák pre agentúru SITA.

Stav slovenského straníctva podľa Onufráka dlhodobo nie je dobrý, a to najmä na pravej strane politického spektra. Namiesto toho, aby
sa pracovalo na dvoch či troch rokmi overených politických projektoch, sa pred každými voľbami objavujú „nové" politické subjekty, ktoré
však často stoja na ruinách starších, navyše neraz aj s pôvodnými kádrami.

Prechody zo strany do strany

Onufrák podotkol, že často pritom ide o takzvané „strany na jedno použitie. „Prechod zo strany do strany sa akosi stáva zaužívanou a
spoločnosťou akceptovanou „normou“. Pritom si nemyslím, žeby Slovensko nevedelo fungovať aj bez týchto fluktuantov," poukazuje
politológ na ďalší fenomén slovenskej straníckej scény.

Spojenie strany bývalého premiéra Eduarda Hegera Demokrati a subjektu Jablko europoslankyne Lucie Ďuriš Nicholsonovej je podľa
politológa dlhodobo neudržateľné.

Očakáva, že ku konfliktu medzi nimi dôjde už pri prvom vážnejšom hlasovaní či rozhodovaní, najmä v hodnotových, morálnych či
kultúrno-etických otázkach ako sú napríklad homosexuálne partnerstvá, eutanázia či vzťah medzi cirkvou a štátom.

Súdržnosť budúcej koalície

„Zároveň treba povedať, že tu musíme vnímať nie len súdržnosť v rámci konkrétneho politického subjektu, ale aj súdržnosť budúcej
vládnej koalície. Dôraz je potrebné klásť i na možnosti budúcej koaličnej spolupráce. Pri takýchto „personálnych zlepencoch“, ktorí sú
hodnotovo, ideologicky, morálne i kultúrno-eticky nastavení úplne odlišne, s najvyššou pravdepodobnosťou dôjde, že jednotliví členovia
budú mať rozdielne postoje a ich správanie a následne i hlasovanie bude nekontrolovateľné," predpokladá Onufrák.

Politológ skonštatoval, že úsilím nejedného politického predstaviteľa nie je hľadanie tých najlepších možných riešení, ale presadenie
jediného, a to svojho vlastného riešenia. To by nás ale podľa Onufráka dostalo tam, kde sme teraz.

„Len pre doplnenie uvádzam, že aktuálne je viac ako jedna tretina poslancov NR SR nezaradená v žiadnom poslaneckom klube. Dospieť
v takomto prostredí k nejakému konsenzu je potom takmer nemožné" uzavrel.

Autor: 24hod.sk - 24 hodín s.r.o. - WebSys s.r.o.
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17.6.2023 (SITA.sk) – Spájanie demokratických politických subjektov je nielen potrebné, je priam nevyhnutné, myslí si politológ
Alexander Onufrák z Katedry politológie Univerzity Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach.

Politický marazmus

Je však toho názoru, že by malo ísť v prvom rade o spájanie hodnôt, až potom o spájanie politických kádrov.

„Pretože, pokiaľ pôjde prioritne o „spájanie kádrov“, tak mám značné obavy, že politický marazmus, ktorý trvá na Slovensku už pár
mesiacov, bude trvať aj po septembrových parlamentných voľbách. Spájanie len preto, aby som zvýšil vlastné šance na zvolenie do
národného parlamentu je totižto príliš málo,“ uviedol Onufrák pre agentúru SITA.

Stav slovenského straníctva podľa Onufráka dlhodobo nie je dobrý, a to najmä na pravej strane politického spektra. Namiesto toho, aby
sa pracovalo na dvoch či troch rokmi overených politických projektoch, sa pred každými voľbami objavujú „nové“ politické subjekty, ktoré
však často stoja na ruinách starších, navyše neraz aj s pôvodnými kádrami.

Prechody zo strany do strany

Onufrák podotkol, že často pritom ide o takzvané „strany na jedno použitie. „Prechod zo strany do strany sa akosi stáva zaužívanou a
spoločnosťou akceptovanou „normou“. Pritom si nemyslím, žeby Slovensko nevedelo fungovať aj bez týchto fluktuantov,“ poukazuje
politológ na ďalší fenomén slovenskej straníckej scény.

Spojenie strany bývalého premiéra Eduarda Hegera Demokrati a subjektu Jablko europoslankyne Lucie Ďuriš Nicholsonovej je podľa
politológa dlhodobo neudržateľné.

Očakáva, že ku konfliktu medzi nimi dôjde už pri prvom vážnejšom hlasovaní či rozhodovaní, najmä v hodnotových, morálnych či
kultúrno-etických otázkach ako sú napríklad homosexuálne partnerstvá, eutanázia či vzťah medzi cirkvou a štátom.

Súdržnosť budúcej koalície

„Zároveň treba povedať, že tu musíme vnímať nie len súdržnosť v rámci konkrétneho politického subjektu, ale aj súdržnosť budúcej
vládnej koalície. Dôraz je potrebné klásť i na možnosti budúcej koaličnej spolupráce. Pri takýchto „personálnych zlepencoch“, ktorí sú
hodnotovo, ideologicky, morálne i kultúrno-eticky nastavení úplne odlišne, s najvyššou pravdepodobnosťou dôjde, že jednotliví členovia
budú mať rozdielne postoje a ich správanie a následne i hlasovanie bude nekontrolovateľné,“ predpokladá Onufrák.

Politológ skonštatoval, že úsilím nejedného politického predstaviteľa nie je hľadanie tých najlepších možných riešení, ale presadenie
jediného, a to svojho vlastného riešenia. To by nás ale podľa Onufráka dostalo tam, kde sme teraz.

„Len pre doplnenie uvádzam, že aktuálne je viac ako jedna tretina poslancov NR SR nezaradená v žiadnom poslaneckom klube. Dospieť
v takomto prostredí k nejakému konsenzu je potom takmer nemožné“ uzavrel.

Viac k témam: Kandidačné listiny, Politické strany, Politológ, Predčasné voľby, slovenskí politici, Spájanie

Zdroj: SITA.sk – Politický marazmus bude trvať podľa politológa do volieb, pri spájaní ide o strany na jedno použitie © SITA Všetky práva
vyhradené.
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17.6.2023 (SITA.sk) – Spájanie demokratických politických subjektov je nielen potrebné, je priam nevyhnutné, myslí si politológ
Alexander Onufrák z Katedry politológie Univerzity Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach.

Politický marazmus

Je však toho názoru, že by malo ísť v prvom rade o spájanie hodnôt, až potom o spájanie politických kádrov.

„Pretože, pokiaľ pôjde prioritne o „spájanie kádrov“, tak mám značné obavy, že politický marazmus, ktorý trvá na Slovensku už pár
mesiacov, bude trvať aj po septembrových parlamentných voľbách. Spájanie len preto, aby som zvýšil vlastné šance na zvolenie do
národného parlamentu je totižto príliš málo,“ uviedol Onufrák pre agentúru SITA.

Stav slovenského straníctva podľa Onufráka dlhodobo nie je dobrý, a to najmä na pravej strane politického spektra. Namiesto toho, aby
sa pracovalo na dvoch či troch rokmi overených politických projektoch, sa pred každými voľbami objavujú „nové“ politické subjekty, ktoré
však často stoja na ruinách starších, navyše neraz aj s pôvodnými kádrami.

Prechody zo strany do strany

Onufrák podotkol, že často pritom ide o takzvané „strany na jedno použitie. „Prechod zo strany do strany sa akosi stáva zaužívanou a
spoločnosťou akceptovanou „normou“. Pritom si nemyslím, žeby Slovensko nevedelo fungovať aj bez týchto fluktuantov,“ poukazuje
politológ na ďalší fenomén slovenskej straníckej scény.

Spojenie strany bývalého premiéra Eduarda Hegera Demokrati a subjektu Jablko europoslankyne Lucie Ďuriš Nicholsonovej je podľa
politológa dlhodobo neudržateľné.

Očakáva, že ku konfliktu medzi nimi dôjde už pri prvom vážnejšom hlasovaní či rozhodovaní, najmä v hodnotových, morálnych či
kultúrno-etických otázkach ako sú napríklad homosexuálne partnerstvá, eutanázia či vzťah medzi cirkvou a štátom.

Súdržnosť budúcej koalície

„Zároveň treba povedať, že tu musíme vnímať nie len súdržnosť v rámci konkrétneho politického subjektu, ale aj súdržnosť budúcej
vládnej koalície. Dôraz je potrebné klásť i na možnosti budúcej koaličnej spolupráce. Pri takýchto „personálnych zlepencoch“, ktorí sú
hodnotovo, ideologicky, morálne i kultúrno-eticky nastavení úplne odlišne, s najvyššou pravdepodobnosťou dôjde, že jednotliví členovia
budú mať rozdielne postoje a ich správanie a následne i hlasovanie bude nekontrolovateľné,“ predpokladá Onufrák.

Politológ skonštatoval, že úsilím nejedného politického predstaviteľa nie je hľadanie tých najlepších možných riešení, ale presadenie
jediného, a to svojho vlastného riešenia. To by nás ale podľa Onufráka dostalo tam, kde sme teraz.

„Len pre doplnenie uvádzam, že aktuálne je viac ako jedna tretina poslancov NR SR nezaradená v žiadnom poslaneckom klube. Dospieť
v takomto prostredí k nejakému konsenzu je potom takmer nemožné“ uzavrel.
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Politický marazmus bude trvať podľa politológa do volieb, pri spájaní ide o strany na jedno použitie

17. 06. 2023

Slovensko

SITA Slovenska tlacova agentura

17.6.2023 (SITA.sk) – Spájanie demokratických politických subjektov je nielen potrebné, je priam nevyhnutné, myslí si politológ
Alexander Onufrák z Katedry politológie Univerzity Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach.

Politický marazmus

Je však toho názoru, že by malo ísť v prvom rade o spájanie hodnôt, až potom o spájanie politických kádrov.

„Pretože, pokiaľ pôjde prioritne o „spájanie kádrov“, tak mám značné obavy, že politický marazmus, ktorý trvá na Slovensku už pár
mesiacov, bude trvať aj po septembrových parlamentných voľbách. Spájanie len preto, aby som zvýšil vlastné šance na zvolenie do
národného parlamentu je totižto príliš málo,“ uviedol Onufrák pre agentúru SITA.

Stav slovenského straníctva podľa Onufráka dlhodobo nie je dobrý, a to najmä na pravej strane politického spektra. Namiesto toho, aby
sa pracovalo na dvoch či troch rokmi overených politických projektoch, sa pred každými voľbami objavujú „nové“ politické subjekty, ktoré
však často stoja na ruinách starších, navyše neraz aj s pôvodnými kádrami.

Prechody zo strany do strany

Onufrák podotkol, že často pritom ide o takzvané „strany na jedno použitie. „Prechod zo strany do strany sa akosi stáva zaužívanou a
spoločnosťou akceptovanou „normou“. Pritom si nemyslím, žeby Slovensko nevedelo fungovať aj bez týchto fluktuantov,“ poukazuje
politológ na ďalší fenomén slovenskej straníckej scény.

Spojenie strany bývalého premiéra Eduarda Hegera Demokrati a subjektu Jablko europoslankyne Lucie Ďuriš Nicholsonovej je podľa
politológa dlhodobo neudržateľné.

Očakáva, že ku konfliktu medzi nimi dôjde už pri prvom vážnejšom hlasovaní či rozhodovaní, najmä v hodnotových, morálnych či
kultúrno-etických otázkach ako sú napríklad homosexuálne partnerstvá, eutanázia či vzťah medzi cirkvou a štátom.

Súdržnosť budúcej koalície

„Zároveň treba povedať, že tu musíme vnímať nie len súdržnosť v rámci konkrétneho politického subjektu, ale aj súdržnosť budúcej
vládnej koalície. Dôraz je potrebné klásť i na možnosti budúcej koaličnej spolupráce. Pri takýchto „personálnych zlepencoch“, ktorí sú
hodnotovo, ideologicky, morálne i kultúrno-eticky nastavení úplne odlišne, s najvyššou pravdepodobnosťou dôjde, že jednotliví členovia
budú mať rozdielne postoje a ich správanie a následne i hlasovanie bude nekontrolovateľné,“ predpokladá Onufrák.

Politológ skonštatoval, že úsilím nejedného politického predstaviteľa nie je hľadanie tých najlepších možných riešení, ale presadenie
jediného, a to svojho vlastného riešenia. To by nás ale podľa Onufráka dostalo tam, kde sme teraz.

„Len pre doplnenie uvádzam, že aktuálne je viac ako jedna tretina poslancov NR SR nezaradená v žiadnom poslaneckom klube. Dospieť
v takomto prostredí k nejakému konsenzu je potom takmer nemožné“ uzavrel.

Viac k témam: Kandidačné listiny, Politické strany, Politológ, Predčasné voľby, slovenskí politici, Spájanie

Zdroj: SITA.sk – Politický marazmus bude trvať podľa politológa do volieb, pri spájaní ide o strany na jedno použitie © SITA Všetky práva
vyhradené.
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(SITA) – Spájanie demokratických politických subjektov je nielen potrebné, je priam nevyhnutné, myslí si politológ Alexander Onufrák z
Katedry politológie Univerzity Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach. Je však toho názoru, že by malo ísť v prvom rade o spájanie hodnôt,
až potom o spájanie politických kádrov. „Pretože, pokiaľ pôjde prioritne o „spájanie kádrov“, tak mám značné obavy, že politický
marazmus, ktorý trvá na Slovensku už pár mesiacov, bude trvať aj po septembrových parlamentných voľbách. Spájanie len preto, aby
som zvýšil vlastné šance na zvolenie do národného parlamentu je totižto príliš málo,“ uviedol Onufrák pre agentúru SITA. Stav
slovenského straníctva podľa Onufráka dlhodobo nie je dobrý, a to najmä na pravej strane politického spektra. Namiesto toho, aby sa
pracovalo na dvoch či troch rokmi overených politických projektoch, sa pred každými voľbami objavujú „nové“ politické subjekty, ktoré
však často stoja na ruinách starších, navyše neraz aj s pôvodnými kádrami. Onufrák podotkol, že často pritom ide o takzvané „strany na
jedno použitie. „Prechod zo strany do strany sa akosi stáva zaužívanou a spoločnosťou akceptovanou „normou“. Pritom si nemyslím,
žeby Slovensko nevedelo fungovať aj bez týchto fluktuantov,“ poukazuje politológ na ďalší fenomén slovenskej straníckej scény.

Spojenie strany bývalého premiéra Eduarda Hegera Demokrati a subjektu Jablko europoslankyne Lucie Ďuriš Nicholsonovej je podľa
politológa dlhodobo neudržateľné. Očakáva, že ku konfliktu medzi nimi dôjde už pri prvom vážnejšom hlasovaní či rozhodovaní, najmä v
hodnotových, morálnych či kultúrno-etických otázkach ako sú napríklad homosexuálne partnerstvá, eutanázia či vzťah medzi cirkvou a
štátom. „Zároveň treba povedať, že tu musíme vnímať nie len súdržnosť v rámci konkrétneho politického subjektu, ale aj súdržnosť
budúcej vládnej koalície. Dôraz je potrebné klásť i na možnosti budúcej koaličnej spolupráce. Pri takýchto „personálnych zlepencoch“,
ktorí sú hodnotovo, ideologicky, morálne i kultúrno-eticky nastavení úplne odlišne, s najvyššou pravdepodobnosťou dôjde, že jednotliví
členovia budú mať rozdielne postoje a ich správanie a následne i hlasovanie bude nekontrolovateľné,“ predpokladá Onufrák. Politológ
skonštatoval, že úsilím nejedného politického predstaviteľa nie je hľadanie tých najlepších možných riešení, ale presadenie jediného, a to
svojho vlastného riešenia. To by nás ale podľa Onufráka dostalo tam, kde sme teraz. „Len pre doplnenie uvádzam, že aktuálne je viac
ako jedna tretina poslancov NR SR nezaradená v žiadnom poslaneckom klube. Dospieť v takomto prostredí k nejakému konsenzu je
potom takmer nemožné“ uzavrel.
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[strojový prepis] …Výskumníci z lekárskej fakulty univerzity Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach spolu s kolegami z Univerzity
Komenského spustili projekt, do ktorého sa môže zapojiť aj verejnosť. Viac si povieme jednou z garantiek projektu Evou raketovou. Dobrý
deň. Tak spojenie s pani fakt Evou nemáme. Pokúsime sa s ním spojiť v nasledujúcich minútach.…
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